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1. Almindelig duelighed, europæisk engagement og personlig uafhængighed 

Hvilke aspekter af Deres personlige kvalifikationer og erfaringer mener De har særlig relevans for opgaven som 

kommissær og arbejdet med at fremme EU's almene interesser, særlig inden for Deres potentielle ansvarsområde? 

Hvordan vil De bidrage til gennemførelsen af Kommissionens politiske retningslinjer? Hvordan vil De gennemføre 

kønsmainstreaming og integrere et kønsperspektiv i alle politikker inden for Deres ansvarsområde? Hvordan vil 

De gennemføre integration af ungdomsaspektet? 

Hvilke garantier for uafhængighed kan De give Parlamentet, og hvordan vil De sikre, at Deres tidligere, 

nuværende eller fremtidige aktiviteter ikke kan rejse tvivl om udøvelsen af Deres hverv i Kommissionen? 

Jeg har brugt en stor del af mit arbejdsliv på at rejse rundt i verden, hovedsagelig i lande i krise eller krig (som 

Afghanistan, Mellemøsten og Den Demokratiske Republik Congo), for at kunne lære og oplyse ved at stille de 

rigtige spørgsmål. I 2022 fik jeg som Belgiens udenrigs- og europaminister mulighed for at bidrage til løsninger 

og drage nytte af mine praktiske erfaringer.  

 

Mit mandat var mildest talt intenst, og jeg skulle håndtere en række kriser og krige, ikke mindst i Ukraine og 

Mellemøsten, samt alvorlige naturkatastrofer som jordskælvet i Tyrkiet og Syrien. 

 

Som formand for B-Fast - den belgiske hurtige indsatsstyrke i tilfælde af kriser og katastrofer i udlandet - 

koordinerede jeg sammen med mine kolleger i den daværende regering nødhjælp og udsendelse af eksperter til 

støtte for de berørte befolkningsgrupper.  Jeg stod i spidsen for en reform af B-Fast, der skulle styrke dens struktur 

og ruste den til fremtidige udfordringer.  

 

Disse kriser medførte et stort konsulært arbejde, der omfattede støtte til vores belgiske og europæiske borgere med 

særligt fokus på de mest sårbare af dem 

 

Vi vil uvægerligt se sådanne kriser, hvad enten der er tale om klimatiske, humanitære eller sundhedsmæssige 

kriser, blive mangedoblet i de kommende år både i Europa og andre steder.   

 

Hvis De viser mig tillid som kommissær, vil jeg hjælpe med at beskytte vores borgere ved at ruste dem bedre til 

at kunne foregribe, forebygge og reagere effektivt på kriser og samtidig udbrede vores værdier i resten af verden 

ved at hjælpe mennesker i nød i overensstemmelse med principperne i folkeretten og den internationale 

humanitære ret.  

 

Ved at forberede os på sammen at håndtere naturkatastrofer, herunder menneskeskabte katastrofer, konflikter og 

kriser, kan vi styrke de værdier og principper, der er kernen i vores Union. Dermed kan vi skabe en mere retfærdig 

verden med større solidaritet, en Union, der beskytter sine borgere og giver alle de samme rettigheder og 

muligheder. 

Jeg har gennem hele mit liv kæmpet mod fordomme og har også selv været offer for dem, så jeg ved, hvordan 

forskelsbehandling kan være ubevidst og skjult. Den bedste måde at tackle uligheder på er efter min mening at 

håndtere enhver form for forskelsbehandling på tværs af alle områder og ved at inddrage alle sektorer.   

 

Ingen er mere overbevist end mig om, at et samfund uden forskelsbehandling er den eneste måde, hvorpå alle, 

uanset deres oprindelse og status, kan frigøre sig, leve frit og realisere deres fulde potentiale.  På hver af mine 

tjenesterejser rundt om i verden har jeg altid været fast besluttet på at samarbejde med 

civilsamfundsorganisationerne for at fremme ligestilling og alles ret til at være sig selv. 
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Som udenrigsminister er jeg stolt over at have kunnet støtte afghanske kvinder i deres stræben efter frihed og at 

have bidraget til at sætte fokus på LGBTIQ-rettigheder i lande, hvor Pride-parader stadig er forbudt.  

 

Jeg vil videreføre dette engagement i min mandatperiode som kommissær med ansvar for ligestilling. Jeg vil 

sammen med alle mine kolleger i kollegiet lede arbejdet med at integrere ligestillings- og kønsaspektet i EU's 

politikker, lovgivning og finansieringsprogrammer. Jeg vil gå foran med et godt eksempel og sikre, at ligestillings- 

og kønsaspektet integreres i krisestyringen og beredskabet for at gøre vores kriserespons mere effektiv og inklusiv. 

 

Endelig vil jeg nævne, at jeg under det belgiske formandskab for Rådet for Den Europæiske Union satte en ære i 

at arbejde godt sammen med alle forvaltningsniveauer, idet jeg betragter alle meningsforskelle som en styrke for 

Unionen. Belgien påtog sig fuldt ud rollen som oprigtig mægler. Derfor kunne vi afslutte omkring 70 

lovgivningssager i samarbejde med alle aktører, herunder Europa-Parlamentet.  

 

Jeg er overbevist om, at min karriere og mine færdigheder betyder, at jeg kan bidrage til at tjene EU's almene 

interesse og til, at vi sammen kan skabe et Europa, der kan reagere hurtigt og effektivt på kriser. Vi kan fjerne de 

barrierer og tackle de uligheder, som vores medborgere stadig støder på.  

 

Jeg har i hele min karriere lagt stor vægt på at gå i dialog med de unge, fordi de politikker, vi udformer i dag, og 

de beslutninger, vi træffer, vil påvirke deres fremtid. Jeg vil derfor prioritere dialogen med vores borgere og 

interessenter og aktivt inddrage de unge gennem de årlige ungdomspolitiske dialoger, og jeg ser frem til at afholde 

den første af dem inden for mine første 100 dage i embedet. 

 

 Jeg bekræfter mit tilsagn om fuldt ud at overholde artikel 17, stk. 3, i TEU og artikel 245 og 339 i TEUF. Jeg 

forpligter mig til at underrette Kommissionens formand om enhver situation, der kan indebære en interessekonflikt 

i forbindelse med udøvelsen af mit officielle hverv, og jeg giver mit løfte om ikke at acceptere nogen form for 

vejledning og instrukser fra nogen ekstern part. 

 

Den interesseerklæring, jeg har afgivet i overensstemmelse med adfærdskodeksen for kommissærer, er fuldstændig 

og tilgængelig for offentligheden og vil blive ajourført, når det er relevant. I den forbindelse forpligter jeg mig 

også til at overholde gennemsigtighedsforpligtelserne i adfærdskodeksen, for så vidt angår kun at mødes med de 

organisationer eller selvstændige, der er registreret i åbenhedsregistret.  

 

2. Forvaltning af ansvarsområde og samarbejde med Europa-Parlamentet  

Kan De give tilsagn om at informere Parlamentet behørigt om Deres og Deres tjenestegrenes handlinger? I hvilken 

henseende mener De, at De er ansvarlig over for Parlamentet? 

Hvilke specifikke tilsagn er De parat til at give med hensyn til Deres engagement og tilstedeværelse i Parlamentet, 

både i udvalgene og på plenarmøderne, gennemsigtighed, samarbejde og effektiv opfølgning på Parlamentets 

holdninger og anmodninger om lovgivningsinitiativer? Er De for så vidt angår planlagte initiativer og 

igangværende procedurer rede til at levere rettidige oplysninger og dokumenter til Parlamentet på lige fod med 

Rådet? 

Hvis jeg bliver godkendt som kommissær med ansvar for beredskab, krisestyring og ligestilling, vil jeg påtage mig 

det fulde politiske ansvar for de opgaver, jeg har fået pålagt i min opgavebeskrivelse, og i overensstemmelse med 

den tiltrædende formands politiske retningslinjer. Denne portefølje afspejler i høj grad mine personlige værdier, 

og jeg lover at leve op til disse forpligtelser og at engagere mig i dem, hvilket også omfatter at samarbejde fuldt 

ud med Dem/Parlamentet på en gennemsigtig måde.  

 

Jeg betragter Europa-Parlamentet som en vigtig partner, og jeg ser min rolle som en del af en løbende, 

gennemsigtig dialog med Dem som medlemmer af Europa-Parlamentet. Hvis jeg bliver godkendt som kommissær, 

vil jeg gøre det til en prioritet at holde Parlamentet løbende orienteret om mine lovgivningsmæssige aktiviteter 

samt deltage i drøftelser og besvare opfølgende spørgsmål om de politikker, der henhører under mit 

ansvarsområde.  Jeg mener, at parlamentarisk kontrol er afgørende for at sikre ansvarlighed og legitimitet, og jeg 

forpligter mig til at opretholde dette princip. 

 

Jeg vil i overensstemmelse med den tiltrædende formands politiske retningslinjer involvere mig aktivt i 

plenarmøder og udvalgsmøder samt mere uformelle former for kontakt. Jeg vil sikre en jævn informationsstrøm 
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til formændene for de relevante parlamentariske udvalg og fremme et samarbejde, der kan sikre en effektiv kontrol 

og opfølgning. De parlamentariske udvalg vil blive tæt inddraget i enhver væsentlig udvikling på mine 

ansvarsområder. Jeg vil også arbejde tæt sammen med Europa-Parlamentet for at sikre en rettidig opfølgning på 

de beslutninger, som Parlamentet træffer i henhold til artikel 225 i TEUF. 

 

Den afgående Kommission har allerede søsat mange lovgivningsmæssige og ikkelovgivningsmæssige initiativer, 

og hvis jeg bliver godkendt, vil jeg i løbet af min mandatperiode fokusere på at få dem gennemført. Jeg er 

overbevist om, at Parlamentet kan yde et nyttigt bidrag til at sikre, at borgerne og virksomhederne kan drage 

konkrete fordele af EU's politik og lovgivning. 

 

Hvis jeg godkendes som kommissær, vil min rolle inden for beredskab og krisestyring bl.a. gå ud på at styrke EU's 

evne til at reagere effektivt og rettidigt på kriser. Jeg vil anlægge en tilgang, der omfatter alle farer og hele 

samfundet, og arbejde sammen med de relevante udvalg og forskellige medlemmer af Europa-Parlamentet for at 

nå målet om en ægte beredskabsunion.  

 

Jeg lægger desuden stor vægt på princippet om fælles beslutningstagning i kommissærkollegiet, og jeg er 

overbevist om, at vi kan styrke EU's tilstedeværelse og indflydelse på den internationale scene, ikke kun inden for 

krisestyring, -beredskab og -indsats, men også med hensyn til at fremme ligestilling og humanitære principper 

rundt om i verden med et stærkt fokus på skrøbelige samfund i tråd med min portefølje. 

Det interinstitutionelle samarbejde er afgørende for, at EU's system kan fungere gnidningsløst, og for at sikre 

effektive og legitime beslutningsprocesser. Min tilgang vil være baseret på principperne om åbenhed, gensidig 

tillid og løbende udveksling af oplysninger. Det vil være grundlaget for mit samarbejde med andre EU-

institutioner, og det skal sikre et effektivt partnerskab til gavn for de europæiske borgere. 

 

Jeg er enig i, at gennemsigtighed er vigtig for EU's lovgivningsproces, og jeg vil fuldt ud overholde 

Kommissionens meget høje standarder for møder med interesserepræsentanter. Vi vil derfor regelmæssigt 

offentliggøre oplysninger om disse møder og sikre, at både Parlamentet og vores borgere holdes behørigt 

informeret. 

 

Spørgsmål fra Udviklingsudvalget 

3. Finansieringsunderskuddet i forbindelse med humanitær bistand 

Hvilke specifikke foranstaltninger vil De træffe for at afhjælpe det voksende finansieringsunderskud i forbindelse 

med humanitær bistand, bl.a. gennem EU's årlige og flerårige budgetter og gennem strategisk koordinering med 

medlemsstaterne, med henblik på at gennemføre Rådets konklusioner om afhjælpning af 

finansieringsunderskuddet i forbindelse med humanitær bistand, navnlig når det drejer sig om at foreslå 

innovative finansieringsmodeller for humanitær bistand og opnå en "mere retfærdig ansvarsfordeling blandt 

donorerne", herunder nye og potentielle donorer og ligesindede partnere?  Hvordan agter De konkret at "udvikle 

en mere strategisk tilgang til de humanitære forsyningskæder", og hvad indebærer det helt konkret at "tilskynde 

til fælles tilgange og omkostningsbesparelser"?  Hvilke skridt vil De tage under hensyntagen til de humanitære 

principper for at sikre, at EU's humanitære budget beskyttes mod omfordelinger til politiske eller økonomiske 

formål, og vil der være en ramme for overvågning af effektiviteten af bevillingerne til humanitær bistand og 

ansvarlighed for at opnå de tilsigtede resultater?  Hvad vil De gøre for at øge den procentdel af humanitær bistand, 

der går så direkte som muligt til de lokale aktører? 

 

Antallet af mennesker i nød stiger fortsat. Håndteringen af denne udfordring kræver en kollektiv indsats på 

forskellige niveauer, som det fremgår af meddelelsen fra 2021 "EU's humanitære indsats: nye udfordringer, samme 

principper", hvori der foreslås en række foranstaltninger til afhjælpning af finansieringsunderskuddet i forbindelse 

med humanitær bistand, herunder udvidelse af ressourcegrundlaget, støtte til et mere gunstigt miljø for humanitære 

partnere, håndtering af de grundlæggende årsager til kriser, reduktion af humanitære behov og fremme af en 

effektiv og virkningsfuld ydelse af humanitær bistand inden for rammerne af en Team Europe-tilgang. 

Hvis jeg bliver godkendt som kommissær, vil jeg være en utrættelig fortaler for EU's humanitære mål, og jeg er 

sikker på, at jeg vil kunne regne med Europa-Parlamentets og Rådets fortsatte støtte i hele mandatperioden. En 

førende donor bør gå foran med et godt eksempel og ikke lade nogen i stikken. I kan være sikre på, at jeg, hver 

gang den humanitære situation kræver det, vil arbejde for, at alle tilgængelige ressourcer bliver brugt fuldt ud. Jeg 

vil styrke EU's humanitære nødhjælpsredskaber for at sikre, at vi har den rette type aktiver, viden og ekspertise til 

at tilpasse os den nye virkelighed.  
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Jeg vil også tilskynde medlemsstaterne til at overholde det frivillige mål om at afsætte 0,07 % af 

bruttonationalindkomsten (dvs. 10 % af den officielle udviklingsbistand) til humanitær bistand. I EU's 

medlemsstater er der stor forskel på bidragenes størrelse, hvilket de facto svækker virkningen af Unionens 

humanitære bistand og vores forsøg på at bevæge tredjelande til at øge deres bidrag.  Jeg er fast besluttet på at 

følge op på medlemsstaternes fremskridt i denne henseende, og jeg vil indgå i regelmæssige politiske drøftelser 

for at sikre en strategisk koordination på EU-plan og globalt plan (f.eks. i det europæiske humanitære forum).   

Jeg vil samarbejde med jer som budgetmyndighedens parlamentariske organ om dette centrale spørgsmål om 

humanitær bistand. Jeg vil støtte mig til vores fælles indsats for at overbevise regeringer og nationale parlamenter 

om at yde tilstrækkelig humanitær bistand.  

Vi er nødt til at arbejde for at opnå et bredere internationalt donorgrundlag. Jeg er overbevist om, at dette kan 

opnås gennem vores vedvarende og fælles opsøgende arbejde, navnlig over for G20 og andre internationale 

outreachpartnere.   

Ud over det offentlige donorarbejde vil jeg arbejde på at bringe den private sektor mere effektivt på banen. 

Formålet er ikke blot at undersøge, hvordan de kan supplere den humanitære bistand, men også at styrke EU-

virksomhedernes omdømme som fortalere for virksomhedernes sociale ansvar.  

Ud over humanitær bistand er det lige så vigtigt at arbejde på at mindske de humanitære behov (f.eks. ved at 

fremme bedre overholdelse af den humanitære folkeret, ved at øge katastrofeberedskabet og foregribende 

foranstaltninger og ved at styrke svage landes modstandsdygtighed) og øge effektiviteten af den bistand, vi yder.  

På denne baggrund og i overensstemmelse med min opgavebeskrivelse vil jeg navnlig udvikle en mere strategisk 

tilgang til den humanitære forsyningskæde. Jeg vil f.eks. tilskynde humanitære partnere til at indkøbe 

nødhjælpsprodukter i fællesskab, fremme beredskab og optimering af lagre, samle transportløsninger, udveksle 

ekspertise og anvende fælles digitale værktøjer. Fælles indkøb vil reducere de høje priser, der udløses af 

konkurrence om begrænsede ressourcer. Udveksling af oplysninger om lagerbeholdninger vil sikre, at de rette 

genstande er på det rette sted i forbindelse med en specifik krise. Samlede transportløsninger vil reducere 

transportomkostningerne og forsinkede leveringer. Grønnere tiltag kunne omfatte brug af genanvendte produkter 

og velfungerende affaldshåndteringssystemer. Dette er nogle eksempler på, hvordan en strategisk tilgang til den 

humanitære forsyningskæde og logistik kan medføre omkostningsbesparelser og nå støttemodtagerne mere 

målrettet og sikre en effektiv budgetforvaltning. 

På grundlag af det hidtidige arbejde vil jeg desuden fortsat styrke EU's humanitære nødhjælpsværktøjer for at 

udfylde operationelle mangler og lette hurtig levering af bistand til mennesker i nød.  

Hvis jeg bliver godkendt som kommissær, vil jeg sikre, at EU's humanitære bistand fortsat tildeles i 

overensstemmelse med humanitære principper og baseret på behov efter en solid evidensbaseret metode. Et 

moderne og styrket EU-budget bør i højere grad målrettes mod de områder, hvor der er størst behov for en EU-

indsats, og anvendes på en fleksibel måde. Under min ledelse vil bistand til mennesker i nød være det eneste 

kompas for EU's humanitære bistand. Overvågning og evaluering vil fortsat være afgørende for at sikre 

ansvarlighed samt effektiviteten af EU's humanitære interventioner.  

I erkendelse af værdien af finansiering af høj kvalitet med hensyn til at sikre en effektiv humanitær indsats vil et 

mere målrettet og styrket EU-budget hjælpe os med at imødekomme humanitære behov og sikre operationel 

kontinuitet i langvarige kriser. 

Endelig vil jeg i overensstemmelse med de tilsagn, som EU har givet inden for rammerne af Grand Bargain-aftalen, 

fortsætte med at støtte lokal distribution af nødhjælp. I tæt samarbejde med vores partnere (herunder FN, 

internationale organisationer og NGO'er) og i overensstemmelse med de gældende retlige rammer vil jeg fortsat 

arbejde på at øge den andel af EU's humanitære bistand, der kanaliseres så direkte som muligt til lokale 

organisationer, f.eks. ved at støtte landebaserede fælles midler. Jeg vil også konsekvent støtte lokale partneres 

kapacitetsopbygning og fremme deres inklusion og engagement i hele den humanitære cyklus, lige fra 

katastrofeberedskab og foregribende foranstaltninger gennem behovsvurdering, prioritering og udformning af 

indsatsfasen til videndeling og deltagelse i koordinationsmekanismer som afspejlet i Kommissionens nye 

vejledning om retfærdige partnerskaber med lokale beredskabsfolk i humanitære sammenhænge. 

 

4. Sammenhængen mellem humanitær bistand og udvikling og fred   
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Hvordan vil De arbejde på at forbedre koordineringen, samarbejdet og sammenhængen mellem EU's 

udviklingsmæssige, humanitære og fredsopbyggende tiltag, herunder blandt alle EU-aktører, og samarbejde med 

lokalsamfund, civilsamfundsorganisationer og andre interessenter om at udarbejde strategier, der vedrører 

sammenhængen mellem humanitær bistand, udvikling og fred? Vil De inden for rammerne af en "integreret tilgang 

til skrøbelighed i hele Kommissionen" og sammen med kommissæren med ansvar for internationale partnerskaber 

og alle relevante tjenestegrene i Kommissionen udarbejde politiske retningslinjer og konkrete mekanismer til at 

sikre, at udviklingsindsatsen bidrager til både at håndtere de grundlæggende årsager til skrøbelighed og opbygge 

lokalsamfundenes modstandsdygtighed med henblik på at opnå varige resultater, der ikke kan opnås alene gennem 

en humanitær indsats, og hvordan agter De at måle effektiviteten af disse bestræbelser? Giver De i den forbindelse 

tilsagn om at fremme investeringerne i forebyggende foranstaltninger og om at samarbejde med kommissæren 

med ansvar for internationale partnerskaber om at udarbejde en fælles EU-politik for modstandsdygtighed over 

for klimaændringer med særligt fokus på skrøbelige og konfliktramte sammenhænge?  

Hvordan agter De i betragtning af omfanget af det ansvarsområde, De har fået tildelt, og det stigende antal 

humanitære kriser at sikre, at der rettes tilstrækkelig opmærksomhed mod den eksterne dimension af humanitær 

bistand og humanitært diplomati og især glemte kriser? Hvilke foranstaltninger vil De træffe for at fremme 

overholdelsen af og respekten for den humanitære folkeret?  

 

Udfordringerne, navnlig i langvarige kriser, er for store til, at humanitære aktører kan handle alene. Det er 

afgørende at redde liv, men EU skal også bidrage til konfliktløsning, tackle politiske spændinger, genopbygge den 

sociale samhørighed, mindske miljørisici og øge modstandsdygtigheden og sikkerheden.   

I nutidens komplekse kriser følger forebyggelses-, nødhjælps- og genopretningsforanstaltninger ikke en klar lineær 

rækkefølge, men er ofte nødvendige sideløbende. Dette kræver, at alle forpligter sig til at reagere på humanitære 

behov på en sammenhængende og samarbejdsbaseret måde, til at generere tilstrækkelig finansiering og afhjælpe 

sårbarhed, men også til at tackle de grundlæggende årsager til skrøbelighed og konflikter og bane vejen for 

stabilitet og varige løsninger. 

Det er også vigtigt at fokusere på opbygning af modstandsdygtighed og forebyggelse af konflikter. Dette medfører 

enorme fordele for de berørte, idet virkningerne begrænses, når en krise rammer, og indsatsen for at skabe fred og 

overgangen til udvikling efter krisen lettes. For at opnå dette er det afgørende, at der findes fælles tilgange til 

vurdering af sårbarhed og behov.  

Hvis jeg bliver godkendt som kommissær, vil jeg arbejde for at indføre en integreret tilgang til skrøbelighed i hele 

Kommissionen, navnlig ved hjælp af en fælles analyse- og reaktionsstrategi. Ved at arbejde tæt sammen med bl.a. 

den højtstående repræsentant/næstformanden og kommissæren med ansvar for internationale partnerskaber kan vi 

sikre en hurtig reaktion på humanitære kriser, bidrage til en effektiv forvaltning af internationale partnerskaber og 

tackle de grundlæggende årsager til skrøbelighed og konflikter for at mindske de humanitære behov. Denne strategi 

vil sikre sammenhæng mellem global politikudformning, regionalt engagement og landespecifikke reaktioner. Jeg 

vil slå til lyd for en hurtig og effektiv EU-reaktion på kriser ved at mobilisere alle tilgængelige instrumenter og 

tilpasse politikkerne til både umiddelbare, kortsigtede og langsigtede foranstaltninger og ved at sikre koordination 

med EU's medlemsstater. Selvfølgelig er vi nødt til at sikre ansvarlighed for vores handlinger og følge de 

fremskridt, der gøres. Den overordnede ramme bør derfor også omfatte en overvågningsmekanisme til 

regelmæssigt at vurdere vores engagement og foreslå justeringer efter behov. I dette øjemed agter jeg aktivt at 

samarbejde med kolleger på tværs af andre EU-tjenester og -institutioner (EU-Udenrigstjenesten, Rådet og Europa-

Parlamentet). 

Jeg vil arbejde på at fremme investeringer i katastrofeberedskab og foregribende foranstaltninger og samarbejde 

med Kommissionens relevante tjenestegrene om at gennemføre klimatilpasningsplanen for at styrke 

modstandsdygtigheden over for klimaændringer med særligt fokus på skrøbelige og konfliktramte sammenhænge. 

Dette vil indebære, at vi finder måder, hvorpå vi bedre kan samarbejde om at øge vores kollektive investeringer i 

katastrofeberedskab og foregribende foranstaltninger på en sammenhængende og koordineret måde og om at gøre 

vores investeringer klimarobuste, samtidig med at der fokuseres på dem, der er mest sårbare. 

Jeg vil også fortsat støtte FN's bestræbelser på at gennemføre koblingen mellem humanitær bistand, udvikling og 

fred på systemniveau for at få en virkning, der rækker længere end EU-finansiering.  

Jeg kan forsikre jer om, at bredden af den portefølje, jeg har fået tilbudt, fylder mig med stolthed, og den giver 

mig også mulighed for at fokusere på at opbygge synergier mellem de forskellige arbejdsområder, der alle har 

princippet om solidaritet som omdrejningspunkt. Humanitær bistand vil være en nøgleprioritet for mig i hele min 

embedsperiode, simpelthen fordi den meget alvorlige globale humanitære situation kræver det. 
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Set fra kommissæren med ansvar for humanitær bistands synsvinkel kan man ikke tale om en "glemt krise". På 

denne baggrund vil jeg sigte mod at afsætte mindst 15 % af det oprindelige budget for humanitær bistand til kriser, 

der ikke er international fokus på. Hvis der ikke tages hånd om de umiddelbare behov i disse kriser, vil det forværre 

lidelserne og underminere den menneskelige værdighed. Ved at fastholde dette engagement og slå til lyd for det 

håber jeg, at EU's eksempel vil blive fulgt af flere donorer. 

Den humanitære folkeret er mere relevant end nogensinde før, og den tjener til beskyttelse af civile, der er berørt 

af væbnede konflikter. Desværre er krænkelser af den humanitære folkeret i de seneste år blevet reglen snarere 

end undtagelsen med alvorlige konsekvenser for befolkningen og civile infrastrukturer. Humanitær bistand når 

ikke ud til mennesker i nød, og der er et stigende antal ofre blandt nødhjælpsarbejdere. Jeg mener derfor, at vi er 

nødt til at forstærke og forene vores bestræbelser på at fremme respekten for den humanitære folkeret. Dette er 

også afgørende for at sikre en regelbaseret international orden og bidrage til at tackle de stigende humanitære 

behov.  

Jeg vil arbejde på at styrke den humanitære folkeret yderligere som en politisk prioritet, så vi fuldt ud kan udnytte 

EU's kapacitet og styrke EU's humanitære diplomati og Team Europe-tilgangen. I den forbindelse agter jeg 

sammen med den højtstående repræsentant/næstformanden at udarbejde en plan for at gøre vores interventioner 

mere virkningsfulde ved at fokusere på humanitær folkeret, beskyttelse af civile i konflikter og humanitær adgang. 

EU og dets medlemsstater skal tale med en stærkere stemme. I kan være forvissede om, at jeg vil protestere kraftigt 

mod krænkelser af den humanitære folkeret, uanset hvor de finder sted, og at jeg også vil støtte foranstaltninger, 

der fremmer forebyggelse heraf. Jeg er fast besluttet på at fremme den humanitære folkeret sammen med EU's 

medlemsstater via diplomatiske missioner og arrangementer på højt plan i multilaterale fora og Det Europæiske 

Humanitære Forum. Jeg er også fast besluttet på at fortsætte det tætte samarbejde med Den Internationale Røde 

Kors Komité (ICRC) om forebyggelse og fremme af overholdelsen af den humanitære folkeret. I min 

embedsperiode vil jeg støtte foranstaltninger, der styrker overvågningen af den humanitære folkeret og fremmer 

en evidensbaseret argumentation.  

Deltagelse i humanitært diplomati er ikke et nyt koncept for EU. Vi er allerede meget aktive som fortalere for og 

i diplomatiske bestræbelser på at sikre humanitær adgang til konfliktområder og forhindre krænkelser af den 

humanitære folkeret, såsom brug af sult som krigsvåben eller angreb på humanitære hjælpearbejdere og 

sundhedspersonale. Nye udfordringer kræver imidlertid stærkere og mere samordnede tilgange. Jeg vil gerne opnå 

en mere systematisk og koordineret tilgang fra alle relevante EU-aktørers side. I den forbindelse ser jeg frem til at 

samarbejde med medlemsstaterne og Europa-Parlamentet om at sikre en stærk Team Europe-tilgang til et 

anliggende, der er så vigtigt for så mange menneskers liv. 

 

5. Manglende fødevaresikring og fejlernæring 

Hvordan vil De styrke EU's beredskabsmekanismer til håndtering af sult og fejlernæring og virkningerne af 

klimaændringer? Hvordan agter De mere specifikt og i betragtning af de ødelæggende konsekvenser af Ruslands 

krig i Ukraine for Ukraines korneksport at sikre denne eksport til udviklingslandene yderligere for at forhindre en 

forværring af den manglende fødevaresikring på verdensplan? Ud over øjeblikkelige nødforanstaltninger, hvilke 

langsigtede løsninger foreslår De så for at håndtere de underliggende årsager til manglende fødevaresikring og 

fejlernæring som led i de bredere udviklingspolitikker og i tæt samarbejde med vores internationale partnere? 

Hvordan planlægger De navnlig at samarbejde med EU-Udenrigstjenesten og medlemsstaterne om at øge EU's 

indsats for at forebygge klimaændringer og konfliktudløst hungersnød og øge ansvarligheden i situationer, hvor 

udsultning anvendes som krigsvåben? 

EU er en af de førende humanitære donorer, og fødevarebistand og ernæringsmæssig støtte udgør de vigtigste 

behov, der afhjælpes via EU's humanitære bistand. Alene i løbet af de seneste to år har EU afsat mere end 1,7 mia. 

EUR til humanitær fødevare- og ernæringshjælp med fokus på de lande, der har størst behov, navnlig i Afrika syd 

for Sahara. 

Men behovet stiger fortsat: fødevareusikkerheden er steget dramatisk i de seneste år og er på rekordhøje niveauer 

som følge af konflikter og usikkerhed, de forværrende virkninger af klimaændringer og økonomisk afmatning og 

konsekvenserne af Ruslands angrebskrig mod Ukraine i en situation med udbredt fattigdom og ulighed.  Det vil 

derfor sandsynligvis fortsat være af afgørende betydning at opretholde et passende niveau af fødevare- og 

ernæringshjælp i de kommende år, og jeg er fast besluttet på at sikre, at EU vil leve op til sit ansvar på dette 

område. Finansiering alene er imidlertid ikke tilstrækkelig. Jeg er overbevist om, at vi skal yde fødevare- og 
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ernæringshjælp mere effektivt ved at forbedre målretningen og øge brugen af kontantbaseret bistand — da den er 

mere værdig, billigere og bidrager til de lokale økonomiers modstandsdygtighed. Vi bør også udnytte digitale 

værktøjer og fremme foregribende foranstaltninger. 

Humanitær bistand alene kan naturligvis ikke løse sultproblemet. Vi er nødt til at anlægge en transformativ tilgang, 

der integrerer freds-, forebyggelses- og udviklingsindsatsen, samtidig med at der ydes en omfattende nødindsats 

for at bryde den onde cirkel med fødevareusikkerhed og fejlernæring. Jeg vil intensivere indsatsen for at styrke 

samarbejdet og koordinationen mellem aktører inden for humanitær bistand, udvikling og fredsskabelse samt med 

den højtstående repræsentant/næstformanden og kommissæren med ansvar for internationale partnerskaber for at 

tackle både de grundlæggende årsager til og konsekvenserne af fødevarekriser. Fødevarebistand skal kombineres 

med langsigtede investeringer i bæredygtig landbrugs- og fødevareproduktion, i systemer til tidlig varsling for at 

afbøde klimaets indvirkning på fødevareproduktionen samt med en stærk diplomatisk indsats for at løse konflikter, 

som er en af de vigtigste årsager til fødevareusikkerhed.  

I den forbindelse vil jeg på EU-plan og som skitseret i min opgavebeskrivelse samarbejde med de øvrige 

kommissærer om en samlet tilgang til skrøbelighed [se også under spørgsmål 4] for at sikre tilstrækkelige 

investeringer i klimarobuste fødevaresystemer, og jeg vil i videre omfang og mere bredt fortsætte med at slå til 

lyd, herunder over for medlemsstaterne, for at dette forbliver en prioritet i al EU's fødevarebistand. Jeg vil også 

forpligte mig til at intensivere operationaliseringen af Team Europe-indsatsstrategien for global 

fødevareusikkerhed fra 2022 og arbejde hen imod fælles resultater for humanitære aktører og udviklingsaktører 

fra både EU's tjenestegrene og medlemsstaterne.  

Uden for EU vil jeg sikre vores fortsatte engagement i globale fødevaresikkerhedsplatforme og -initiativer såsom 

det globale netværk om fødevarekriser, vores engagement for overholdelse af den humanitære folkeret og for fuld 

gennemførelse af FN's Sikkerhedsråds resolution 2417, der fordømmer sult som et krigsvåben. Jeg vil fortsætte 

indsatsen for at øge offentlighedens bevidsthed og slå til lyd for ansvarlighed i situationer, hvor sult anvendes som 

krigsvåben, og for overholdelse af den humanitære folkeret.  Denne fortalerindsats vil også omfatte samarbejde 

med den højtstående repræsentant/næstformanden og medlemsstaterne for at sikre, at intet forbliver uprøvet med 

hensyn til at sikre overholdelse af reglerne på dette område, og den vil også være en del af min tilgang til 

humanitært diplomati [se også under spørgsmål 4].  

Vi har brug for humanitær adgang, og vi er nødt til at sikre, at fødevaresikkerhed fortsat er en prioritet. Ruslands 

invasion af Ukraine har forværret den globale fødevaresikkerhedskrise betydeligt ved at presse priserne op og 

forstyrre markederne. Siden 2022 har EU's solidaritetsbaner og Ukraines Sortehavskorridor fra 2023 været 

afgørende for at holde Ukraines fødevareeksport i bevægelse og stabilisere de globale priser. EU skal fortsat 

engagere sig i disse bestræbelser. Samtidig skal vi sikre, at fødevarer når ud til dem, der har mest brug for dem, 

uanset deres oprindelse. For at opnå dette vil jeg fortsat fremme effektiv fødevarebistand ved at anvende de bedste 

tilgange til hver enkelt situation.  

For at tackle disse udfordringer og sikre, at EU's humanitære fødevare- og ernæringshjælp opfylder behovene, 

planlægger jeg at ajourføre EU's humanitære politiske retningslinjer for fødevarebistand inden for de første 

måneder af min embedsperiode. 

 

Spørgsmål fra Udvalget om Miljø, Folkesundhed og Fødevaresikkerhed   

6. Hvordan agter De at sikre tilstrækkelige ressourcer inden for den nuværende og kommende FFR til at forbedre 

krisestyringen og -beredskabet? Hvordan vil De sikre lige adgang til de nødvendige økonomiske ressourcer til 

regioner og samfund, der står over for hyppige naturkatastrofer såsom naturbrande og tørke? Hvilke konkrete 

foranstaltninger vil De foreslå til at styrke kriseberedskabet, navnlig med udgangspunkt i EU-

civilbeskyttelsesmekanismen, Katastrofeberedskabskoordinationscentret (ERCC) og RescEU? Hvad er den 

konkrete tidsplan for disse foranstaltninger, herunder revisionen af EU-civilbeskyttelsesmekanismen? Har De 

planer om at oprette flere permanente ressourcepuljer til at reagere på forskellige typer katastrofer i lighed med 

den permanente redningsflåde for skovbrande? Kan De uddybe karakteren af den europæiske 

civilforsvarsmekanisme og dens samspil med EU-civilbeskyttelsesmekanismen? Hvordan vil De tilskynde til 

samarbejde mellem medlemsstaterne for at forbedre beredskabet over for risici og sikkerheds- og sundhedskriser?  

Med stigningen i de ekstreme vejrforhold og den ændrede karakter af sikkerhedstrusler i EU er det afgørende for 

EU at udvikle en mere omfattende og integreret tilgang til risiko- og krisestyring.  
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Hvis jeg bliver godkendt som kommissær, vil jeg styre udviklingen og gennemførelsen af en ambitiøs EU-strategi 

for beredskab i tæt samarbejde med mine kommissærkolleger, der bl.a. bygger på særrapporten om det civile 

beredskab og forsvarsberedskabet fra den tidligere finske præsident Niinistö. Jeg agter at fremlægge strategien 

tidligt i den næste mandatperiode. 

EU's beredskabsstrategi kan følge en bred definition af "beredskab", herunder også begreberne opbygning af 

modstandsdygtighed og katastroferisikostyring, og dermed tilvejebringe en overordnet strategisk og tværsektoriel 

tilgang til katastrofe- og krisestyring i de kommende år. Denne strategi kunne sigte mod: 1) en tilgang, der omfatter 

alle farer: et skift fra en reaktiv til en mere proaktiv krisestyringsmetode på EU-plan, 2) en tilgang, der omfatter 

hele forvaltningen: en mere omfattende og integreret tilgang til Europas krisestyring på tværs af sektorer og 

forvaltningsniveauer og 3) en tilgang, der omfatter hele samfundet: en bredere udvikling af en kultur for beredskab 

og modstandsdygtighed i Europa.  

EU-civilbeskyttelsesmekanismen, dets Katastrofeberedskabskoordinationscenter (ERCC) og dets RescEU-

kapaciteter vil udgøre vigtige elementer i denne omfattende EU-strategi for beredskab, da de er veletablerede, 

pålidelige og yderst funktionelle instrumenter, der står til rådighed for medlemsstaterne med henblik på at 

forebygge, forberede og reagere på katastrofer og nødsituationer.  

Derfor planlægger jeg inden for rammerne af EU-strategien for beredskab at undersøge det eventuelle behov for 

at foreslå en revision af EU-civilbeskyttelsesmekanismen og dens ERCC- og RescEU-komponenter.  

ERCC har især opnået gode resultater, når det drejer sig om at koordinere leveringen af bistand som reaktion på 

både lange, komplekse og tværsektorielle kriser (f.eks. covid-19 og Ruslands angrebskrig mod Ukraine, konflikter 

i Mellemøsten) og på kriser forårsaget af klimaændringer (naturbrande, oversvømmelser eller storme). Hvis jeg 

bliver godkendt som kommissær, vil jeg arbejde videre på at styrke ERCC i denne rolle som EU's 

krisekoordineringsknudepunkt og styrke dets kapacitet til at foregribe, forberede sig på og reagere på kriser. Dette 

vil have en tidsmæssig høj prioritet. 

RescEU, den første europæiske strategiske reserve af civilbeskyttelseskapaciteter nogensinde, er et centralt 

element i EU-civilbeskyttelsesmekanismen og viser EU's solidaritet i praksis. Det er afgørende at opretholde denne 

strategiske reserve og styrke den yderligere, hvor det er nødvendigt. Samtidig bør vi opretholde et stærkt system 

til brug for gensidig bistand mellem medlemsstaterne, som nu omfatter den frivillige "europæiske 

civilbeskyttelsespulje", peer-to-peer-ekspertstøtte og andre kapacitetsopbygningsværktøjer. 

Det er særlig vigtigt for mig at bevare og genopbygge de eksisterende rescEU-kapaciteter. I betragtning af de 

hurtigt voksende klima- og sikkerhedsrisici vil jeg desuden arbejde tæt sammen med medlemsstaterne om 

yderligere at udvide rescEU-kapaciteten, f.eks. vedrørende bekæmpelse af skovbrande, energiudstyr, medicinske 

modforanstaltninger samt kapaciteter til medicinsk evakuering og krisecentre. Vi vil ligeledes skulle undersøge 

mulighederne for at udvikle ny kapacitet til nye trusler på EU-plan. Dette kan forbedre EU's beredskab over for en 

bredere vifte af katastrofescenarier, herunder infrastruktursvigt, konfliktsituationer og hybride trusler. Jeg vil se 

nærmere på dette spørgsmål i forbindelse med arbejdet med EU-strategien for beredskab. 

Desuden vil udviklingen af en europæisk civilforsvarsmekanisme være en central dimension i EU-strategien for 

beredskab. Jeg ser dette initiativ som en mulighed for at lukke en vigtig eksisterende kløft med hensyn til borgernes 

og lokalsamfundenes engagement i at styrke deres egen modstandsdygtighed og aktive deltagelse i civil-militært 

samarbejde. Vores borgere, ikkestatslige organisationer og den private sektor er vigtige partnere med hensyn til at 

øge vores samfundsmæssige modstandsdygtighed. Drøftelserne om et moderne civilforsvarskoncept er allerede 

begyndt at tage form i flere medlemsstater. Jeg ønsker at bygge videre på disse overvejelser sammen med 

medlemsstaterne og Europa-Parlamentet for yderligere at udvikle samfundets modstandsdygtighed i hele Unionen. 

For at bygge videre på eksisterende strukturer, der har vist sig at give gode resultater, og for at undgå yderligere 

fragmentering af krisestyringssystemet vil udviklingen af en civilbeskyttelsesmekanisme være tæt forbundet med 

og supplere eksisterende strukturer såsom EU-civilbeskyttelsesmekanismen og 

Katastrofeberedskabskoordinationscentret. 

Specifikt med hensyn til sundhedssikkerhed vil jeg arbejde under ledelse af den ledende næstformand med ansvar 

for mennesker, færdigheder og parathed og i tæt samarbejde med kommissæren med ansvar for sundhed og 

dyrevelfærd for at styrke sundhedsberedskabet og indsatskapaciteten i EU, navnlig ved hjælp af en ny strategi til 

støtte for tilgængeligheden af medicinske modforanstaltninger mod trusler mod folkesundheden og en bredere EU-
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strategi for opbygning af lagre. Vi vil også fortsat lette samarbejdet mellem medlemsstaterne og støtte dem for at 

sikre et højt beredskabsniveau på nationalt plan. Unionens sundhedskrise- og pandemiplan ("Unionens 

forebyggelses-, beredskabs- og indsatsplan") forventes vedtaget i løbet af de første måneder af den nye 

Kommissions mandatperiode, og den vil sikre samarbejde mellem medlemsstaterne om forebyggelse og beredskab 

og i forbindelse med indsatsen over for alvorlige grænseoverskridende sundhedstrusler. Den vil blive drøftet med 

medlemsstaterne hvert år og regelmæssigt ajourført for at tage højde for et trusselsbillede i konstant forandring.  

Samarbejdet mellem medlemsstaterne om alvorlige grænseoverskridende sundhedstrusler finder sted gennem 

Udvalget for Sundhedssikkerhed, som er og vil forblive et centralt element i vores beredskabs- og indsatsramme 

på sundhedsområdet. Jeg vil støtte bestræbelserne på yderligere at styrke kriseberedskabsværktøjerne og 

regelmæssigt teste dem. Disse værktøjer omfatter EU's system for tidlig varsling og reaktion (EWRS), der sikrer 

en varsling på 24 timer/7 dage om fremkomsten eller udviklingen af alvorlige grænseoverskridende 

sundhedstrusler, EU-referencelaboratorierne for folkesundhed, som kan yde støtte til hurtig påvisning af biologiske 

trusler, og EU's sundhedstaskforce.  

Udformningen af den fremtidige flerårige finansielle ramme og instrumenterne heri ligger foran os. Det, jeg ønsker 

at sikre, er, at vi fortsætter med at opbygge en mere robust tilgang til europæisk krisestyring og civilt beredskab, 

hvor vi skifter fra reaktion til proaktiv parathed.  

 

7. Deres opgavebeskrivelse indeholder en række ambitioner om at udvide krisestyringskapaciteten. Hvordan 

forventer De med særlig henvisning til sundhedsberedskabet at overvinde de økonomiske udfordringer med hensyn 

til de seneste budgetnedskæringer i andre programmer såsom EU4Health-programmet og Horisont Europa og de 

udfordringer, der skyldes konkurrerende politiske prioriteter, og som allerede har påvirket foranstaltninger og 

projekter, der skal gennemføres af GD HERA? Hvordan agter De med dette in mente at styrke 

sundhedsberedskabet, og hvordan forventer De at finansiere sådanne foranstaltninger i fremtiden? Forudser De 

en udvidelse af HERA's kapacitet, hvis ja – hvordan? Kan De redegøre nærmere for udarbejdelsen af EU's bredere 

reservelagerstrategi? Hvordan vil De sikre, at der i de planlagte beredskabs- og reservelagerstrategier opnås en 

balance mellem at have tilstrækkelige reserver og ikke skabe mangler i medlemsstaterne og andre lande, herunder 

det globale syd? 

I kølvandet på covid-19-pandemien har EU støttet medlemsstaterne i deres bestræbelser på at styrke deres 

sundhedssikkerhedsberedskab og sundhedssystemernes modstandsdygtighed. Håndteringen af denne udfordring 

betød en hidtil uset koordination og finansiel støtte. 

På EU-plan blev det største og mest ambitiøse EU-finansieringsprogram nogensinde, der udelukkende er 

dedikeret til sundhed, EU4Health, oprettet som en hjørnesten i det fornyede momentum i politikken for 

sundhedssikkerhed og -beredskab og den europæiske sundhedsunion. En betydelig del af dets budget er blevet 

afsat til at beskytte mennesker mod alvorlige grænseoverskridende sundhedstrusler og fremme 

sundhedsberedskabet, navnlig for at forbedre de nationale overvågningssystemer (ca. 85 mio. EUR) og for at 

bekæmpe antimikrobiel resistens (50 mio. EUR). Investeringer i sundhedsberedskabsforanstaltninger og 

sundhedssystemernes overordnede modstandsdygtighed bør ses som en investering og ikke som en omkostning 

på både nationalt og europæisk plan. Desuden er EU4Health-midlerne blevet mobiliseret for at reagere hurtigt på 

andre nye spørgsmål, herunder globale sundhedsudfordringer såsom Mpoxudbruddet i Afrika, og for at forbedre 

sundhedsplejen for ukrainske flygtninge og fordrevne personer. 

Når det drejer sig om finansiering, vil jeg, samtidig med at jeg anvender parametrene i den nuværende flerårige 

finansielle ramme, trække på den maksimale udnyttelse af hver euro, der er til rådighed. 

I forbindelse med kriseberedskab og -indsats er det HERA's ansvar at styrke sundhedsberedskabet og -indsatsen i 

EU, bl.a. ved at bidrage til at sikre, at der er medicinske modforanstaltninger til rådighed, når det er nødvendigt. 

Hvis jeg bliver godkendt, vil jeg samarbejde med alle andre relevante medlemmer af kollegiet om at udvikle en 

ambitiøs strategi for at støtte adgangen til og tilgængeligheden af medicinske modforanstaltninger fra tidlig 

opdagelse af trusler til udviklingen af nye medicinske modforanstaltninger, deres produktion i stor skala og deres 

hurtige udbredelse i og uden for Europa. 

Jeg ser denne nye strategi for medicinske modforanstaltninger som en mulighed for at tilbyde en "end-to-end" -

tilgang, lige fra trusselsvurdering til støtte for forskning, opskalering af produktionen i krisetider og opbygning af 
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lagre. Som led i arbejdet medforberedelse på kemiske, biologiske, radiologiske og nukleare trusler (CBRN) og på 

grundlag af en bredere lageropbygningsstrategi vil der i den forbindelse blive arbejdet med værktøjer som fælles 

indkøb. Desuden vil jeg også trække på HERA's ekspertise i forbindelse med udarbejdelsen af den fremtidige 

strategi for EU's beredskabsunion i fuld komplementaritet med andre kommissærers porteføljer. Sidst, men ikke 

mindst, vil HERA's forberedende arbejde til en retsakt om kritiske lægemidler for at forebygge mangel på sådanne 

lægemidler også være meget relevant for at afværge sundhedskriser som følge af sådanne kritiske mangler. Hvis 

jeg bliver godkendt, vil jeg arbejde tæt sammen med kommissæren med ansvar for sundhed på dette område.  

En af de vigtigste erfaringer fra covid-19-pandemien er betydningen af hurtigt at anvende vigtige medicinske 

forsyninger i krisetider. Ingen er beskyttet, før alle er beskyttet. Dette var grunden til at oprette den første EU-

dækkende reserve af kritisk medicinsk udstyr gennem rescEU-beredskabslageret i 2020. Siden da har der været 

mange andre rescEU-beredskabslagre. Det er af afgørende betydning for EU og medlemsstaterne at fortsætte med 

at investere i at sikre passende medicinske modforanstaltninger i de rette mængder. Vi er imidlertid nødt til at 

rationalisere vores finansiering i retning af målrettede strategiske prioriteter.  

 

Hvis jeg bliver godkendt, agter jeg at arbejde tæt sammen med andre kommissærer om at udvikle en bred EU-

strategi for lageropbygning. Denne strategi vil yderligere styrke vores lagerkapacitet på EU-plan og støtte 

opbygning af lagre på nationalt plan ved at intensivere planlægningen, udformningen og gennemførelsen af lagre 

for at muliggøre en hurtig udbredelse af medicinske modforanstaltninger i tilfælde af folkesundhedsmæssige 

krisesituationer.  Jeg vil fremme en omhyggelig og tæt koordination med medlemsstaterne for at undgå 

ukoordinerede løsninger vedrørende strategiske reserver, hvilket vil skabe ubalancer og øge risikoen for mangler 

i medlemsstaterne og tredjelande. Jeg er fast besluttet på at styrke vores krisestyrings- og reaktionsmekanisme for 

at fortsætte skiftet fra reaktion til proaktiv parathed. 

 

For at styrke EU's sundhedssikkerhed bør vi også styrke vores forbindelser med vores globale partnere for at styrke 

den globale sundhedssikkerhed ved hjælp af EU's Team Europe-tilgang, der blev testet under covid-19 og senest 

under Mpox-krisen. Jeg vil derfor fortsat i samarbejde med mine kommissærer bidrage til at styrke den globale 

struktur for beredskab og indsats på sundhedsområdet,, der også er udformet inden for rammerne af WHO gennem 

det internationale sundhedsregulativ og den planlagte pandemiaftale. 

 

8. Hvilke specifikke foranstaltninger vil De træffe for at sikre, at der integreres 

katastrofeforebyggelsesforanstaltninger i andre EU-politikområder? Hvilke muligheder for synergier kan De se 

mellem EU-civilbeskyttelsesmekanismen og den fremtidige klimatilpasningsplan i betragtning af hyppigheden af 

ekstreme vejrforhold som følge af klimaændringer? Hvilke konkrete foranstaltninger agter De at træffe for at 

samarbejde med de medlemsstater, der oplever alvorlige tørkeperioder? Hvordan vil De sikre, at 

klimarisikoberedskab og -tilpasning også er tilstrækkeligt integreret i EU's politikker vedrørende landbrug og 

fødevarer? 

Betydningen af katastrofeforebyggelse øges med de mere og mere håndgribelige virkninger og omkostninger ved 

klimaændringer. Hvis jeg bliver godkendt som kommissær, vil jeg som medlem af den næste Kommission 

engagere mig i en virkelig altomfattende tilgang i denne henseende, som i sidste ende også er omdrejningspunktet 

for den fremtidige beredskabsunion. 

Jeg vil støtte fælles politiske mål for katastrofeforebyggelse, navnlig i nøglesektorer. Vigtige initiativer i denne 

henseende omfatter den europæiske klimatilpasningsplan, initiativet om vandresiliens og visionen for landbrug og 

fødevarer.  

Klimatilpasning handler om proaktivt at indføre foranstaltninger, der begrænser det destruktive potentiale i de 

øgede klimarisici. Jeg vil derfor yde min fulde støtte til at sikre, at alle investeringer gøres strukturelt 

modstandsdygtige over for fremtidige klimarelaterede katastrofer. Desuden vil jeg fremme "intelligent" 

forebyggelse, som også medfører økonomiske og sociale fordele for vores samfund og borgere. Dette omfatter, 

men er ikke begrænset til, EU's landbrugs- og fødevarepolitikker. Jeg vil naturligvis søge at sikre, at 

solidaritetsmekanismerne inden for rammerne af EU-civilbeskyttelsesmekanismen også håndterer klimatrusler.  

Vi har alle været vidne til både de seneste dramatiske oversvømmelser i Centraleuropa, brande og den tiltagende 

tørke i Sydeuropa, som igen har vist vandcyklussens afgørende rolle i katastroferisikostyringen og det presserende 

behov for øget forebyggelse for at imødegå vandrelaterede risici. Jeg vil være rede til at støtte arbejdet med den 

europæiske strategi for vandresiliens, hvor der vil være behov for en beredskabstilgang. Jeg vil ligeledes 

samarbejde med mine kommissærkolleger om at fremme klimatilpasning og bidrage til arbejdet med 
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klimatilpasningsplanen. Jeg vil også arbejde for, at bæredygtigheden i vores landbrugs- og fødevaresektor kommer 

til at omfatte aspekter af modstandsdygtighed over for katastrofer.  

 

Spørgsmål fra Udvalget om Borgernes Rettigheder og Retlige og Indre Anliggender 

9. Beredskab   

En af prioriteringerne inden for Deres ansvarsområde vil være beredskab og krisestyring. Dette kommer på 

baggrund af nye trusler og hybride angreb, både med en intern og ekstern dimension, der ikke blot bringer vores 

kritiske infrastrukturers og grundlæggende offentlige tjenesters funktion i fare, men også bringer vores borgeres 

sikkerhed og velfærd samt vores økonomiske stabilitet og velstand i fare. I den forbindelse vil De være ansvarlig 

for at føre tilsyn med udarbejdelsen og gennemførelsen af en EU-strategi for beredskab med henblik på en potentiel 

EU-beredskabsretsakt i fremtiden. Hvilke skridt vil De tage for at udarbejde denne strategi? Hvordan vil De under 

overholdelse af de nationale kompetencer sikre, at forskellige forvaltningsniveauer, den private sektor og 

civilsamfundet inddrages fuldt ud i denne strategi? Og hvordan agter De at styrke en EU-beredskabskultur i vores 

offentlige debat?  

Hvis jeg bliver godkendt som kommissær, vil jeg styre udviklingen og gennemførelsen af en ambitiøs EU-strategi 

for beredskab i tæt samarbejde med mine kommissærkolleger, den højtstående repræsentant/næstformanden og 

medlemsstaterne. Jeg vil bl.a. bygge videre på særrapporten om det civile beredskab og forsvarsberedskabet fra 

den tidligere finske præsident Niinistö. 

Set i lyset af Europas nye krisestyringsvirkelighed med nye og eskalerende interne og eksterne sikkerhedstrusler 

og de stadig større virkninger af klimaændringer udgør en EU-strategi for beredskab et vigtigt redskab til at udvikle 

en fælles vision for et effektivt beredskab i vores samfund, der inddrager borgerne og omfatter kritisk infrastruktur, 

da dette er en central forudsætning for at sikre vores økonomiske stabilitet og velstand. 

EU-strategien for beredskab vil anerkende betydningen af det indre marked, som bidrager væsentligt til EU's BNP 

og påvirker næsten 450 mio. borgere. De seneste kriser har vist, hvor sårbart det indre marked kan være, når der 

opstår forstyrrelser, og hvor meget den europæiske økonomi er afhængig af et velfungerende indre marked. 

Forordningen om nødsituationer for det indre marked og det indre markeds modstandsdygtighed (IMERA), der 

formelt blev undertegnet i oktober 2024, vil danne grundlag for et velfungerende indre marked under kriser og 

sikre den frie bevægelighed for varer, tjenesteydelser og personer. Inden for rammerne af IMERA vil der være 

fælles øvelser med medlemsstaterne, der involverer storstilede krisesimuleringer og sikrer parathed til scenarier, 

der kan forstyrre det indre marked. IMERA-udvalget, der er ansvarligt for forvaltning og strategisk tilsyn, vil lette 

samarbejdet mellem medlemsstaterne, Kommissionen og Europa-Parlamentet. Desuden kan interessenter fra 

industrien, herunder SMV'er, sidde med ved bordet for at sikre, at virksomhederne både kan bidrage til og drage 

fordel af beredskabsforanstaltningerne. 

EU-strategien for beredskab vil følge en bred definition af "beredskab", herunder også begreberne opbygning af 

modstandsdygtighed og katastroferisikostyring, og dermed tilvejebringe en overordnet strategisk tilgang til 

katastrofe- og krisestyring i de kommende år. Denne strategi kunne fokusere på en integreret tilgang, der omfatter 

alle farer, en tilgang, der omfatter hele forvaltningen, og en tilgang, der omfatter hele samfundet.   

1. En integreret tilgang, der omfatter alle farer: et skift til en mere proaktiv krisestyringsmetode på EU-plan – 

fordi katastrofer og kriser bliver stadig mere komplekse, opstår samtidig og forværrer hinanden og får afledte 

virkninger på tværs af forskellige sektorer og forvaltningsniveauer. For bedre at forstå og foregribe sådanne 

katastrofer og kriser i fremtiden vil jeg sikre en styrkelse af kapaciteten for så vidt angår strategisk 

fremsynethed, foregribelse, risikoanalyse, tidlig varsling, opdagelse og analyse. Desuden vil jeg samarbejde 

med mine kommissærkolleger om yderligere at integrere risikostyring og -forebyggelse og klimatilpasning på 

tværs af nøglesektorer i det europæiske samfund og den europæiske økonomi. Medlemsstaterne og de lokale 

myndigheder skal gøre bedre brug af de eksisterende regionale fonde og samhørighedsfonde for at øge deres 

beredskabsniveau.  

2. En tilgang, der omfatter hele forvaltningen: en mere omfattende og integreret tilgang til EU's krisestyring - 

fordi forskellige dele af forvaltningen, fra regionalt til nationalt plan og EU-plan, i tilfælde af en kompleks 

katastrofe eller krise skal arbejde gnidningsløst sammen for at beskytte borgerne. Jeg vil også vurdere, om der 

er behov for lovgivning om EU-beredskab, der kan støtte fastlæggelsen af fælles standarder og retningslinjer 

og tilpasse EU's og medlemsstaternes indsats så effektivt som muligt.   
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3. En tilgang, der omfatter hele samfundet: en bredere opbygning af en beredskabs- og 

modstandsdygtighedskultur i Europa - fordi det kun er muligt at sikre kollektivt beredskab med aktiv 

inddragelse af alle relevante interessenter, herunder den private sektor, industrien og virksomhederne, men 

også forskersamfundet og frem for alt lokalsamfundene og vores borgere.  

En samlet tilgang til EU's beredskab er i vores fælles interesse i disse "multikrisetider". Jeg vil gøre mit yderste 

for at arbejde tæt sammen med medlemsstaterne for at støtte dem i at styrke deres nationale krisestyringspolitikker 

og -operationer og få deres støtte til det nødvendige arbejde på EU-plan.                    

 

10. Lovgivning om bekæmpelse af forskelsbehandling og anden ligestillingslovgivning 

Hvordan agter De at afhjælpe manglerne i den eksisterende EU-lovgivning om bekæmpelse af forskelsbehandling 

og sikre en effektiv håndhævelse af EU's lovgivning om bekæmpelse af racisme og forskelsbehandling og sikre 

styrkelse af rettighederne for personer, der tilhører mindretal? Hvad er Deres planer for at overvinde den politiske 

blokering i Rådet af det horisontale direktiv om bekæmpelse af forskelsbehandling, og hvad er Deres hensigter 

med hensyn til det eksisterende forslag under hensyntagen til EP's holdning? Hvordan agter De at ophæve 

blokeringen af forslaget om at udvide listen over strafbare handlinger i EU til også at omfatte hadefuld tale og 

hadforbrydelser, og hvilke yderligere foranstaltninger vil De træffe for at bekæmpe disse lovovertrædelser? 

Hvordan vil De overvåge gennemførelsen af direktivet om bekæmpelse af vold mod kvinder og vold i hjemmet i 

overensstemmelse med Istanbulkonventionen? Har De planer om at revidere direktivets anvendelsesområde for at 

medtage en samtykkebaseret definition af voldtægt? Vil De støtte udvidelsen af den nuværende liste over "strafbare 

handlinger i EU" som beskrevet i artikel 83 i TEUF, så den udtrykkeligt kommer til at omfatte "kønsbaseret vold", 

og hvilke andre foranstaltninger agter De at træffe for at bekæmpe denne form for vold, herunder kønsbaseret 

cybervold? Hvad er Deres strategi mod cybermobning, og hvordan vil De i forbindelse med onlinetrusler håndtere 

beskyttelsen af børn og andre sårbare grupper online, navnlig når det drejer sig om mørke mønstre, vildledende 

og afhængighedsskabende design og AI-genereret indhold? 

Hvordan vil De samarbejde med de øvrige kommissærer på dette område, især med kommissæren med ansvar for 

indre anliggender og kommissæren med ansvar for demokrati, retfærdighed og retsstatsprincippet?  

Der er i de seneste år gjort betydelige fremskridt med hensyn til at styrke EU's overordnede retlige ramme for 

ligestilling og bekæmpelse af forskelsbehandling. Vedtagelse af direktivet om ligebehandling vil ikke desto mindre 

udfylde et fortsat stort hul i EU's lovgivning om bekæmpelse af forskelsbehandling ved at beskytte alle i vores 

samfund – ud over på beskæftigelsesområdet, der allerede er omfattet af EU-lovgivningen – mod 

forskelsbehandling på grund af religion eller tro, handicap, alder eller seksuel orientering. Jeg er fast besluttet på 

at sikre, at forhandlingerne om dette omfattende forslag forbliver en prioritet for den kommende Kommission, og 

jeg regner i den forbindelse med Europa-Parlamentets fortsatte støtte. I Rådet har de seneste fremskridt under det 

belgiske formandskab skabt et stærkt momentum for at komme videre. Jeg vil arbejde tæt sammen med Rådets 

formandskaber og gøre mit yderste for at understøtte arbejdet i Rådet med henblik på at opnå den nødvendige 

enstemmighed.  

En effektiv gennemførelse og håndhævelse af ligestillingsreglerne er fortsat en udfordring. De politiske 

retningslinjer gør det klart, at gennemførelse bør være en vigtig prioritet, og navnlig på ligestillingsområdet er det 

vigtige de virkninger, vores regler har for den enkelte. Hvis jeg bliver godkendt, vil jeg således gøre brug af de 

gennemførelsesdialoger med interessenter, som er beskrevet i de politiske retningslinjer, til at drøfte fremskridt og 

identificere konkrete gennemførelsesudfordringer på stedet: Jeg ser frem til at drøfte resultaterne i Europa-

Parlamentet, så vi kan arbejde sammen om at finde løsninger. Jeg vil også støtte medlemsstaterne i gennemførelsen 

af den nye lovgivning gennem workshopper og vejledning, der kan hjælpe nationale myndigheder og interessenter, 

f.eks. arbejdsmarkedets parter, med at anvende reglerne i praksis. Der er mange eksempler på god praksis, og dem 

er vi nødt til at udbrede kendskabet til. Jeg vil nøje overvåge gennemførelsen af de to nye direktiver om styrkelse 

af ligebehandlingsorganer, der bistår ofre for forskelsbehandling.  

Med den næste rapport om direktiverne om racelighed og ligebehandling på beskæftigelsesområdet, der skal 

foreligge i 2026, vil jeg foreslå, at der fokuseres specifikt på sanktioner i sager om forskelsbehandling. Jeg vil 

følge op med medlemsstaterne for at sikre korrekt anvendelse. Endelig vil jeg anvende alle de beføjelser, der er 

tillagt Kommissionen, til at sikre en korrekt gennemførelse af EU-retten samt relevante domme fra Domstolen. 

For eksempel vil jeg med hensyn til ligestilling af LGBTIQ-personer fuldt ud støtte kommissæren med ansvar for 

demokrati, retfærdighed og retsstatsprincippet for at sikre, at dommene om anerkendelse af ægteskab og 
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forældreskab for par af samme køn mellem medlemsstaterne bliver anvendt med henblik på at sikre fri 

bevægelighed. 

På samme måde vil jeg, hvis jeg bliver godkendt, støtte kommissæren med ansvar for demokrati, retfærdighed og 

retsstatsprincippet i at få optaget hadefuld tale og hadforbrydelser på listen i artikel 83 i traktaten om Den 

Europæiske Unions funktionsmåde over strafbare handlinger i EU, med henblik på at tilskynde Rådet til at vedtage 

den nødvendige rådsafgørelse med enstemmighed. Ud fra et specifikt ligestillingsperspektiv vil jeg sikre, at tiltag 

til bekæmpelse af hadefuld tale og hadforbrydelser indtager en fremtrædende plads i strategierne for en Union med 

lige muligheder efter 2025 i forbindelse med ligestilling mellem kønnene, bekæmpelse af racisme og ligestilling 

af LGBTIQ-personer. Jeg vil også arbejde for at bekæmpe hadefuld tale og hadforbrydelser rettet mod romaer og 

personer med handicap. Hvis jeg bliver bekræftet, vil jeg desuden arbejde tæt sammen med kommissæren med 

ansvar for indre anliggender og migration for at sikre en effektiv koordinering mellem strategierne for en Union 

med lige muligheder og arbejdet med bekæmpelse af antisemitisme og fremme af jødisk liv og med bekæmpelse 

af antimuslimsk had. 

Kønsbaseret vold er fortsat en frygtelig realitet for alt for mange mennesker i EU og er helt uacceptabel i vores 

samfund. I de seneste år har EU gjort fremskridt med hensyn til at forebygge denne form for vold, beskytte ofre 

og straffe lovovertrædere, navnlig med vedtagelsen af direktivet om bekæmpelse af vold mod kvinder og EU's 

tiltrædelse af Istanbulkonventionen. Fuld gennemførelse af dette direktiv, hvori der kræves kriminalisering af bl.a. 

kønsbaseret hadefuld tale online og fastsættes foranstaltninger vedrørende forebyggelse samt beskyttelse af og 

støtte til ofrene og deres adgang til domstolene, vil nu være helt central.  Jeg vil støtte medlemsstaterne i 

gennemførelsen af deres forpligtelser med hensyn til kønsbaseret vold i almindelighed og den rolle, som samtykke 

spiller i seksuelle forhold i særdeleshed. 

For så vidt angår voldtægtsforbrydelser beklager jeg, at der ikke kunne vedtages en definition af voldtægt baseret 

på manglende samtykke på EU-plan i direktivet om vold mod kvinder. Empiriske beviser og aktuelle offentlige 

sager viser, at definitioner baseret på magtanvendelse eller trusler er forældede, og at der er behov for en moderne 

definition baseret på manglende samtykke. Inden vi foretager en revision af direktivet om vold mod kvinder, bør 

vi dog først fokusere på dets fulde og korrekte gennemførelse. Derudover vil jeg støtte kommissæren med ansvar 

for indre anliggender og migration i forhandlingerne om direktivet om seksuelt misbrug af børn, hvori der findes 

en lignende definition. Her vil Parlamentets støtte være afgørende. En yderligere udvidelse af listen over strafbare 

handlinger i EU vil kræve enstemmighed i Rådet på samme måde som spørgsmålene om hadefuld tale og 

hadforbrydelser. 

Der er en række skridt, der skal tages med henblik på yderligere bekæmpelse af cybervold. Hvis jeg blive godkendt, 

vil jeg udover at sikre gennemførelse af direktivet om vold mod kvinder, som indeholder krav om kriminalisering 

af de mest almindelige former for cybervold (deling af intime billeder uden samtykke, herunder AI-genererede 

deepfakes, cyberchikane, cyberstalking og kvindefjendsk hadefuld tale online), undersøge indførelsen af en 

adfærdskodeks vedrørende cybervold mod kvinder og piger sammen med sociale medieplatforme og bidrage til 

handlingsplanen mod cybermobning og det arbejde, der ledes af kommissæren med ansvar for intergenerationel 

retfærdighed, ungdom, kultur og idræt. Endelig vil jeg arbejde tæt sammen med kommissæren med ansvar for 

demokrati, retfærdighed og retsstatsprincippet om sikkerhed i politik, da cybermobning, navnlig kønsbaseret 

cybermobning, er en vigtig årsag til, at kvinder ikke går ind i eller forbliver i politik. 

 

11. Ligestillingsstrategier og handicap- og ligestillingsdata  

Hvordan vil De samarbejde med andre EU-kommissærer for at sikre forskellige ligestillingsstrategiers 

sammenhæng med og integration i andre EU-politikker, eksempelvis LGBTIQ+-strategien, EU's strategi for 

ligestilling mellem kønnene, strategien for romaernes ligestilling og inklusion og EU's handlingsplan mod racisme 

og strategi mod racisme? Overvejer De nye lovgivningsforslag i forbindelse med ajourføringen af strategierne om 

ligestilling og bekæmpelse af forskelsbehandling? Hvordan vil De arbejde for at sikre, at EU forbliver et sikkert 

og inklusivt rum for alle, uanset deres seksuelle orientering eller kønsidentitet? Vil De give tilsagn om at anvende 

hurtige traktatbrudsprocedurer i tilfælde af tilbageskridt? Hvilke skridt vil De tage for at forbedre indsamlingen 

af flere og bedre ligestillingsdata? Hvilke foranstaltninger vil De endvidere træffe for at sikre gennemførelsen af 

FN's konvention om rettigheder for personer med handicap i medlemsstaterne og i EU-institutionerne? Hvilke 

skridt vil De tage for, at EU kan tilslutte sig FN's valgfrie protokol om konventionen om rettigheder for personer 

med handicap? 
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Integration af ligestillingsaspektet er ikke et mål i sig selv, men et middel til at styrke grundlaget for et retfærdigt 

og velstående samfund og – ved at trække på alle talenter i samfundet – for en mere konkurrencedygtig økonomi 

og et demokratisk og sikkert samfund. Derfor er vi nødt til fortsat at kombinere målrettede ligestillingsinitiativer 

med integrationen af ligestilling for at opnå den Union med lige muligheder, der er nævnt i min opgavebeskrivelse.  

I overensstemmelse med min opgavebeskrivelse vil jeg, hvis jeg bliver godkendt, lede arbejdet med integration af 

ligestilling i EU's politikker, lovgivning og finansieringsprogrammer. Jeg vil gøre fuld brug af Taskforcen for 

Ligestilling og dens netværk af ligestillingskoordinatorer i alle Kommissionens generaldirektorater og Tjenesten 

for EU's Optræden Udadtil, således at alle EU's politikområder omfattes. Alle indstillede kommissærer og 

indstillede ledende næstformænd har givet tilsagn om at integrere kønsaspektet. Jeg ser frem til bygge videre på 

dette stærke engagement gennem drøftelser med mine kolleger om integration af ligestilling i deres porteføljer, 

navnlig om de win-win-muligheder, der opstår ved at inddrage ligestilling. Jeg vil samarbejde med kommissæren 

med ansvar for budget, bekæmpelse af svig og offentlig forvaltning for at se, hvordan ligestillingsperspektivet 

bedst kan integreres i finansieringsprogrammerne. Et tidligere eksempel kan tjene som inspiration: pilotprojektet 

om integration af kønsaspektet i budgettet.  

Dette bør understøttes af uddannelse og information i hele Kommissionen med fokus på områder såsom integration 

af kønsaspekter, LGBTIQ-ligestilling eller integration af handicapspørgsmål. Konsekvensanalyser og evalueringer 

på tværs af EU's politikområder kan med fordel inddrage ligestillingsdimensionen. 

Flere strategier og handlingsplaner for en Union med lige muligheder afsluttes næste år. Hvis jeg bliver godkendt, 

vil jeg straks påbegynde arbejdet med den nye strategi for ligestilling mellem kønnene, en fornyet strategi for 

ligestilling af LGBTIQ-personer og en ny strategi for bekæmpelse af racisme. Hvis jeg bliver godkendt, vil jeg 

sikre, at udformningen af de nye strategier bygger på en bred høringsproces, der inddrager Europa-Parlamentet, 

medlemsstaterne, civilsamfundet og andre interessenter. Jeg vil se på, hvilke foranstaltninger der eventuelt er 

nødvendige for at udfylde de resterende huller eller styrke den eksisterende retlige ramme, navnlig med hensyn til 

mænds og kvinders lige adgang til varer og tjenesteydelser og indvirkningen af den nye lovgivning om kunstig 

intelligens på ikkeforskelsbehandling og ligestilling. 

Med hensyn til LGBTIQ-personers sikkerhed vil jeg arbejde for at opbygge sikrere europæiske samfund for 

mennesker i al deres mangfoldighed. Hvis jeg bliver godkendt, vil jeg nøje vurdere, hvad der er opnået, og hvor 

der fortsat er mangler, og foreslå målrettede foranstaltninger til at værne om LGBTIQ-personers rettigheder og 

skabe synergier med de andre ligestillingsstrategier. Den fornyede strategi for ligestilling af LGBTIQ-personer, 

som jeg vil foreslå, vil bl.a. fokusere på at forbyde konverteringsterapi, samtidig med at medlemsstaternes 

kompetencer respekteres fuldt ud. Der er mange politiske dimensioner, hvor der skal tages hensyn til LGBTIQ-

personers særlige interesser, herunder chikane, børns rettigheder og mental sundhed. Jeg ser frem til at gå videre 

med disse spørgsmål sammen med de kommissærer, der er ansvarlige for disse porteføljer.  

Hvis jeg bliver godkendt, vil udarbejdelse, gennemførelse og håndhævelse af ligestillings- og 

antidiskriminationsregler udgøre kernen i mit arbejde som kommissær med ansvar for ligestilling. Jeg vil drøfte 

eksisterende mangler med medlemsstaterne og føre tilsyn med den korrekte gennemførelse af den nyligt vedtagne 

lovgivning. Styrkede ligestillingsorganer vil give EU's regler om ligestilling og ikkeforskelsbehandling mere bid 

på nationalt plan. Når det er nødvendigt og hensigtsmæssigt, vil jeg ikke tøve med at foreslå kollegiet, at vi udøver 

de beføjelser, der er tildelt Kommissionen som traktaternes vogter, herunder anvendelsen af 

traktatbrudsprocedurer.  

Jeg er helt enig i, at vi har brug for mere nøjagtige og sammenlignelige data for at sætte de politiske 

beslutningstagere og offentligheden i stand til at vurdere omfanget og arten af den forskelsbehandling, der har 

fundet sted, og for at udvide vores kendskab til tendenserne på et solidt grundlag. Der er gjort fremskridt, bl.a. 

gennem samarbejde med medlemsstaterne, herunder ved hjælp af nationale statistikker. Jeg vil foreslå, at 

Kommissionen øger sin indsats med hensyn til ligestillingsdata yderligere i forbindelse med fornyelsen af 

ligestillingsstrategierne. Hvis jeg bliver godkendt, vil jeg i min mandatperiode arbejde sammen med 

medlemsstaterne, Den Europæiske Unions Agentur for Grundlæggende Rettigheder (FRA) og Det Europæiske 

Institut for Ligestilling mellem Mænd og Kvinder (EIGE), rådsformandskaberne, FN's Praia-gruppe, 

civilsamfundsorganisationer og andre interessenter om at sikre flere og bedre ligestillingsdata. 

Kommissionen arbejder i øjeblikket på en statusrapport om strategien for rettigheder for personer med handicap 

2021-2030 for at vurdere dens gennemførelse og de resterende udfordringer. Som EU's kontaktpunkt inden for 

rammerne af FN's konvention om rettigheder for personer med handicap (UNCRPD) forbereder Kommissionen 

sig også på den konstruktive dialog om gennemførelsen heraf i EU. Disse processer er meget nyttige med henblik 
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på at identificere de resterende mangler og, hvor det skønnes nødvendigt, ajourføre strategiens mål og tiltag. Ikke 

alle medlemsstater har tiltrådt den valgfrie protokol til UNCRPD, og forslaget til Rådets afgørelse om EU's 

tiltrædelse af den valgfrie protokol har ligget hos Rådet siden 2008. Jeg er fast besluttet på at sikre, at 

Kommissionen nøje følger medlemsstaternes fremskridt med hensyn til tiltrædelse af denne valgfrie protokol.  

Hvis jeg bliver godkendt, vil jeg som noget af det første prioritere at afhjælpe de resterende mangler og bidrage til 

et Europa uden barrierer for personer med handicap. De vigtigste områder, som jeg vil have fokus på, vil fortsat 

være beskæftigelse, en uafhængig tilværelse, tilgængelighed og integration af handicaphensyn på tværs af alle 

politikområder. 

 

Spørgsmål fra Udvalget om Kvinders Rettigheder og Ligestilling 

12. Hvad er Deres vigtigste prioriterede områder og konkrete foranstaltninger for den kommende køreplan for 

kvinders rettigheder og den fornyede EU-strategi for ligestilling mellem kønnene? Hvordan vil de stå i forbindelse 

med andre strategiske dokumenter? Hvordan vil De sikre, at kvinders rettigheder og ligestilling mellem kønnene 

prioriteres og behandles korrekt inden for Deres eget ansvarsområde og i hele den nye Kommission, og hvordan 

vil De tilrettelægge arbejdet og sikre et samarbejde med kommissæren for retlige anliggender og GD JUST? 

Hvordan agter De at opretholde og integrere den tværsektorielle tilgang i Deres arbejde inden for sundhed og 

uddannelse og levering af varer og tjenesteydelser, og vil strategien omfatte en opfølgning på tilsagnet om seksuel 

og reproduktiv sundhed og rettigheder og de retningslinjer, der skal udarbejdes vedrørende omfattende 

alderssvarende seksual- og samlivsundervisning?  

Med køreplanen for kvinders rettigheder vil vi fastlægge vores vision for kvinders rettigheder og indlede en 

drøftelse med Europa-Parlamentet og medlemsstaterne. Det står allerede klart, at områder som vold mod kvinder 

og styrkelse af kvinders økonomiske og politiske stilling fortsat skal stå højt på dagsordenen.  Hvis jeg bliver 

godkendt, vil jeg arbejde tæt sammen med den ledende næstformand med ansvar for mennesker, færdigheder og 

parathed og alle kommissærerne for at sikre, at køreplanen afspejler udfordringerne med hensyn til ligestilling 

mellem kønnene på tværs af alle politikområder, hvad enten det drejer sig om arbejde, sundhed, uddannelse, 

retsvæsen, politisk deltagelse eller onlinemiljøet. Kombinationen af mine to porteføljer vil også hjælpe mig med 

at sikre, at ingen lades i stikken i krisetider. Forskellige kriser, uanset om de vedrører sundhed, konflikter eller 

klima, har alle klare ligestillingsdimensioner, og for at sikre effektive reaktioner på kriser skal der tages hensyn til 

behovene hos forskellige grupper af mennesker i samfundet. 

Hvis jeg bliver godkendt, vil jeg foreslå kollegiet en køreplan, der indeholder et overblik over de vigtigste punkter. 

Den vil tjene som vejledning i udviklingen af vores strategi for ligestilling mellem kønnene efter 2025, som vil 

indeholde konkrete foranstaltninger til at nå disse mål. Den fremtidige vil tage udgangspunkt i flere igangværende 

undersøgelser og en bred offentlig høringsproces. En prioritet videre frem er gennemførelsen af den EU-

lovgivning, der er blevet vedtaget i de seneste år, og sikring af, at de nye rettigheder og den styrkede beskyttelse 

bliver omsat i praksis. En anden prioritet kunne være at udvikle et initiativ til forbedring af kvinders repræsentation 

i politik også i forbindelse med det arbejde, der udføres af kommissæren med ansvar for demokrati, retlige 

anliggender og retsstatsprincippet vedrørende politiske kandidaters og valgte repræsentanters sikkerhed. Andre 

initiativer kunne tjene til at styrke kvinders økonomiske uafhængighed og mindske den kønsbestemte 

pensionsforskel og til at bekæmpe skadelige kønsstereotyper, navnlig i medier og reklamer. Jeg agter også at se 

nærmere på algoritmisk forskelsbehandling under hensyntagen til de første erfaringer med gennemførelsen af den 

nye forordning om kunstig intelligens. Som led i strategien kunne man tage fat på visse spørgsmål vedrørende 

sundhed, herunder seksuel og reproduktiv sundhed, og rettigheder, i det omfang EU har kompetencer på området. 

Jeg vil sammen med kommissæren med ansvar for internationale partnerskaber bestræbe mig på at sikre fuld 

sammenhæng mellem både køreplanen og den næste strategi for ligestilling mellem kønnene og EU's optræden 

udadtil på disse områder. Med den nye strategi for ligestilling mellem kønnene vil der også kunne anlægges en 

tværsektionel tilgang under hensyntagen til den særligt sårbare situation for f.eks. kvinder med handicap, 

migrantkvinder eller LBTIQ-kvinder, således at der sikres en sammenhæng med andre strategier for en Union med 

lige muligheder. Ud fra min personlige erfaring ved jeg, hvor vigtigt det er at følge en tværsektionel tilgang med 

henblik på effektive ligestillingspolitiske tiltag.  

Hvis jeg bliver godkendt, vil jeg arbejde tæt sammen med kommissæren med ansvar for sundhed og dyrevelfærd 

for at bekæmpe forskelsbehandling på sundhedsområdet. EU4Health-programmet har været afgørende for at 

bekæmpe ulighed inden for sygdomsforebyggelse, kriseberedskab og sundhedspleje.  Inden for rammerne af den 

europæiske kræfthandlingsplan har det europæiske register over forskellene i kræftbehandlingstilbud 
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dokumenteret uligheder for så vidt angår alder, køn, uddannelse og indkomst samt forskelle i kræftforebyggelse 

og -pleje mellem byområder og landdistrikter med hensyn til kræft.  

I betragtning af de indbyrdes forbindelser mellem vores respektive politikker vil jeg arbejde tæt sammen med 

kommissæren med ansvar for demokrati, retlige anliggender og retsstatsprincippet for at sikre en passende 

integration af et ligestillingsperspektiv i alle de politikker, som han har ansvaret for. 

Jeg agter også at arbejde tæt sammen med den ledende næstformand med ansvar for mennesker, færdigheder og 

parathed og kommissæren med ansvar for intergenerationel retfærdighed, ungdom, kultur og idræt om at tackle 

spørgsmål som forskelsbehandling, mobning og stereotyper inden for uddannelse. Samtidig med at 

medlemsstaternes kompetence til at træffe afgørelse om uddannelsens indhold respekteres, er fremme af 

omfattende seksualundervisning i overensstemmelse med UNESCO's retningslinjer og internationale standarder 

efter min opfattelse en afgørende for at opnå succes med at forebygge kønsbaseret vold og forbedre unges sundhed 

og trivsel. 

De ærede medlemmer henvises også til svarene på spørgsmål 10. 

 

13. Lønforskellen mellem kønnene findes også i dag, og kombineret med andre strukturelle udfordringer for 

kvinders erhvervsdeltagelse bidrager den til en lige så bekymrende kønsbestemt forskel i pension. Hvilke konkrete 

foranstaltninger vil De træffe for at bekæmpe lønforskellen mellem kønnene og mindske den lønmæssige 

forskelsbehandling, navnlig i kvindedominerede sektorer såsom pleje, og hvad er Deres planer for at imødegå og 

fjerne de udfordringer, der er forbundet med eksempelvis manglende balance mellem arbejdsliv og privatliv, 

tilstrækkelig støtte og retlige rammer for omsorgsforpligtelser, og som kvinder, f.eks. mødre, står over for, og som 

er med til at mindske kvinders erhvervsdeltagelse og deltagelse i sektorer med højere løn? Hvordan vil De være 

særlig opmærksom på kvinder i usikre situationer eller i sårbare situationer, såsom hjemløse kvinder, eller på 

kvinders adgang til basale tjenester og infrastrukturer i landdistrikter eller fjerntliggende regioner?  

Ulighed mellem kønnene er ikke kun en uretfærdighed, men er også en massiv økonomisk hindring med 

langsigtede negative konsekvenser for vores konkurrenceevne. Selv om lønforskellen mellem kønnene i EU er 

mindsket en smule fra 13,7 % i 2019 til 12,7 % i 2022, er den stadig for høj i de fleste medlemsstater. Som følge 

af de vanskeligheder, som kvinder står over for i løbet af deres arbejdsliv, var pensionsforskellen mellem kønnene 

stadig 25,4 % på EU-plan i 2023. 

De løngennemsigtighedsforanstaltninger, der er fastsat i det nyligt vedtagne direktiv, og en stærkere håndhævelse 

af ligelønsretten vil være et reelt gennembrud for kvinder i Europa. Disse foranstaltninger vil sætte arbejdstagerne 

i stand til at gøre deres rettigheder gældende ved at give dem adgang til de oplysninger, de har brug for. De nye 

regler vil også udløse tiltag fra virksomhedernes side med henblik på at imødegå strukturel forskelsbehandling 

eller skævheder i lønningerne, hvor sådanne findes.  

Medlemsstaterne har indtil juni 2026 til at gennemføre direktivet i national ret. Hvis jeg bliver godkendt, vil jeg 

bestræbe mig på, at Kommissionen gør en samordnet indsats for at støtte en korrekt gennemførelse af direktivet i 

medlemsstaterne og derefter den fulde gennemførelse heraf i praksis, samtidig med at den gør en indsats for at 

undgå uforholdsmæssigt store administrative byrder for arbejdsgiverne. Det kan vi gøre ved at tilrettelægge 

gennemførelsesworkshopper og gensidig læringsudveksling for at lette deling af god praksis og ved at arrangere 

møder med de medlemsstater, der har spørgsmål om fortolkningen af lovgivningen. Jeg vil arbejde for at sørge for 

vejledning, f.eks. om, hvordan regler om arbejde af samme værdi og tværgående forskelsbehandling kan 

fastlægges i lovgivningen. De nationale myndigheder modtager EU-finansiering til udviklingen af digitale 

værktøjer, der skal lette anvendelsen af de nye regler.  

Ud over at arbejde for at fjerne lønforskellene vil jeg også stræbe efter at udligne den kønsbestemte forskel i 

beskæftigelsesfrekvensen. I den forbindelse er det afgørende at gennemføre direktivet om balance mellem 

arbejdsliv og privatliv. Dette direktiv har til formål at fremme en bedre fordeling af omsorgsforpligtelser for at 

skabe betingelserne for, at kvinder kan komme ind på eller forblive på arbejdsmarkedet, navnlig når der er børn 

eller ældre i familien, der skal passes. Derfor indeholder det regler om familieorlov og fleksible arbejdsordninger, 

der gør dem mere attraktive og derfor bør øge mænds udnyttelse heraf.  

De nye regler skulle være gennemført senest i august 2022. Jeg vil nu nøje at overvåge, om de nationale love er i 

overensstemmelse med kravene i direktivet, navnlig dets bestemmelser om forældreorlov og/eller godtgørelse 
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heraf. Som et første skridt agter jeg at indlede en dialog med de berørte medlemsstater for at forsøge at afhjælpe 

nogle af manglerne og fremme sikring af finansiel støtte.  

Endelig vil den fornyede strategi for ligestilling mellem kønnene kunne bidrage til at tackle "den kønsbestemte 

plejeforskel" ved at give mulighed for at fremlægge nye tiltag til styrkelse af kvinders rettigheder og ligestilling i 

hele EU og i EU-institutionerne.  

Når det drejer sig om kvinder i usikre situationer eller under sårbare forhold, er det særlig vigtigt for mig, at 

Kommissionens foranstaltninger skal tage hensyn til deres specifikke behov. F.eks. udgør kvinder ofte den største 

andel af de såkaldte "skjulte hjemløse", som ikke har en fast bopæl. Jeg vil samarbejde med den ledende 

næstformand med ansvar for mennesker, færdigheder og parathed og kommissæren med ansvar for energi og 

boliger for at sikre, at den første EU-strategi for bekæmpelse af fattigdom nogensinde også omhandler 

ligestillingsudfordringer, navnlig ligestilling mellem kønnene. For at tage hånd om de mest sårbares situation, 

herunder de hjemløses, er det vigtigt at se på de grundlæggende årsager til fattigdom og fokusere på utilstrækkelige 

indkomster, mangler med hensyn til adgangen til arbejdsmarkedet og manglende adgang til sociale og basale 

tjenester.  

Hvis jeg bliver godkendt, vil jeg også øge indsatsen for at fremme ligestilling for kvinder i landdistrikter og 

fjerntliggende regioner. På trods af deres enorme bidrag står de ofte over for ulige adgang til ressourcer, uddannelse 

og til at kunne træffe beslutninger. Jeg vil samarbejde med kommissæren med ansvar for landbrug og fødevarer 

for at sikre, at vi bygger videre på resultaterne af vores politikker og udnytter de tilgængelige midler til støtte for 

kvinder i landdistrikter og fjerntliggende områder, herunder den fælles landbrugspolitik for 2023-2027, der 

indeholder en specifik henvisning til behovet for at forbedre situationen for kvinder, der bor i landdistrikter og 

fjerntliggende områder. Basale og sociale tjenester er de vigtigste katalysatorer for social inklusion af kvinder, der 

bor i landdistrikter og fjerntliggende områder. Jeg vil sikre, at der med EU-finansiering fortsat investeres i ydelsen 

af disse tjenester i de områder til gavn for kvinder. 

 

14. Kønsbaseret vold er en plage, der påvirker alle kvinder i EU i hjemmet, på arbejdspladsen eller på gaden. 

Hvordan agter De at sikre fuld gennemførelse af direktivet om vold mod kvinder og vold i hjemmet og 

Istanbulkonventionen i alle dele af EU? Seksuel vold og cybermobning nævnes i direktivet, men der er behov for 

flere foranstaltninger. Hvilke foranstaltninger vil den kommende handlingsplan om cybermobning omfatte for at 

sikre, at digitale rum er sikre mod onlinechikane, hadefuld tale og onlinemisbrug? Og vil den tage fat på problemet 

med billeder, herunder AI-genererede billeder, der anvendes til at nedværdige kvinder og skade deres omdømme 

gennem deling og videresendelse af indhold såsom deepfakes eller seksuelle overgreb ved hjælp af billeder? 

Hvordan kan dette opnås, herunder gennem teknologivirksomheders forebyggelsestiltag? Vil De prioritere 

udarbejdelsen af retningslinjer til medlemsstaterne om iværksættelse af oplysningskampagner om den rolle, som 

samtykke spiller i seksuelle forhold, i alle medlemsstaterne og om seksualundervisning, og agter De at fremsætte 

lovgivningsmæssige forslag eller initiativer om kriminalisering af voldtægt med en samtykkebaseret definition? 

Vil De arbejde på nye særlige forslag til bekæmpelse af kønsbaseret vold, herunder forelægge et forslag til Rådets 

afgørelse om at udvide den nuværende liste over såkaldte "strafbare handlinger i EU" og fastlægge kønsbaseret 

vold som et nyt kriminalitetsområde i artikel 83, stk. 1, i TEUF, som Parlamentet har anmodet om? 

Frihed for vold og stereotyper er en af grundpillerne i strategien for ligestilling mellem kønnene 2020-2025.  Jeg 

er stolt over, at EU vedtog det banebrydende direktiv om bekæmpelse af vold mod kvinder og vold i hjemmet i 

maj i år. Vi er nu nødt til at sikre, at den nye lovgivning omsættes i praksis inden gennemførelsesdatoen i juni 

2027. Jeg vil støtte medlemsstaterne i at sikre en rettidig og korrekt gennemførelse af direktivet. Direktivet bidrager 

samtidig til gennemførelsen af Den Europæiske Unions forpligtelser inden for rammerne af Istanbulkonventionen 

på området retligt samarbejde i straffesager i medlemsstaterne, herunder i de medlemsstater, der ikke har ratificeret 

konventionen.  

Desuden skal Istanbulkonventionen også gennemføres i EU's offentlige forvaltning. Hver institution, hvert 

agentur, hver delegation og hvert organ skal have indført en række foranstaltninger, herunder solide politikker og 

rammer for bekæmpelse af chikane. I samarbejde med kommissæren med ansvar for budget, bekæmpelse af svig 

og offentlig forvaltning vil jeg styrke koordineringen med alle EU-institutioner, herunder Europa-Parlamentet, for 

at sikre, at vores offentlige forvaltninger lever op til kravene, og for at udveksle god praksis.  

Allerede i 2015 viste en undersøgelse fra Agenturet for Grundlæggende Rettigheder, at en ud af ti kvinder i EU 

oplyste, at de havde været udsat for cyberchikane i form af uønskede seksuelt eksplicitte e-mails eller tekstbeskeder 
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eller upassende tilnærmelser på de sociale medier. Siden da er denne fare kun vokset i omfang. Onlinechikane 

påvirker især kvinder, der er aktive i det offentlige liv, hvilket kan bringe kvinder til tavshed, hindre deres 

samfundsdeltagelse og undergrave princippet om demokrati. 

AI- og onlinebilleder af nedværdigende karakter er et nyligt udtryk for det mere strukturelle problem med vold 

mod kvinder. Vi har allerede værktøjer til rådighed, som vi skal udnytte fuldt ud. Direktivet om vold mod kvinder 

kriminaliserer deling af intimt eller manipuleret materiale uden samtykke, sikrer, at ofre modtager den nødvendige 

støtte, og letter deres adgang til domstolene. Forordningen om digitale tjenester omfatter også strenge regler til 

bekæmpelse af kønsbaseret vold online, navnlig fordi den indeholder klare mekanismer til indberetning og 

udpegelse af pålidelige indberettere med ekspertise i disse spørgsmål. Forordningen om digitale tjenester pålægger 

udbydere af meget store onlineplatforme og meget store søgemaskiner at foretage en risikovurdering og, hvis de 

identificerer risici for så vidt angår kønsbaseret vold, at afbøde sådanne risici på en effektiv måde. Kommissionen 

har allerede truffet undersøgelsesforanstaltninger over for flere udpegede enheder vedrørende de risici, der følger 

med generativ kunstig intelligens, og arbejder meget tæt sammen med eksperterne i Det Europæiske Center for 

Algoritmisk Gennemsigtighed om at tackle problemet med AI-genereret indhold såsom deepfakes eller seksuelle 

overgreb ved hjælp af billeder. 

I forordningen om kunstig intelligens indføres der regler for generativ kunstig intelligens, navnlig for at mærke 

"deepfakes" og integrere tekniske løsninger, der gør det muligt at opdage AI-genereret output. Dette vil gøre det 

muligt for udbydere af onlinetjenester effektiv at identificere sådant indhold og træffe de nødvendige 

foranstaltninger, f.eks. fjerne indhold, der viser falske nøgenbilleder af kvinder. Derudover forbyder forordningen 

kunstig intelligens, der anvender sådant vildledende indhold til at manipulere personer og forvolde skade. 

Overtrædelse af disse regler kan føre til pålæggelse af betydelige bøder. Kommissionen arbejder på praktisk 

vejledning for at sikre en hurtig og sammenhængende anvendelse af bestemmelserne i forordningen om kunstig 

intelligens vedrørende disse forbud, der vil finde anvendelse fra februar 2025.  

Hvis jeg bliver godkendt, vil jeg, som bebudet i strategien for ligestilling mellem kønnene 2020-2025, hjælpe med 

at etablere en frivillig ramme for samarbejde mellem onlineplatforme og andre interessenter for bedre at beskytte 

kvinder online. Jeg vil iværksætte et samarbejde med sociale medieplatforme om cybervold mod kvinder og piger. 

Disse foranstaltninger vil sammen sikre, at kønsbaseret cybervold håndteres effektivt i hele EU, at ofrene føler sig 

trygge ved, at lovgivningen giver dem effektiv beskyttelse, og at ulovlig cybervold ikke forbliver ustraffet. 

Hvis jeg bliver godkendt, vil jeg støtte den ledende næstformand med ansvar for teknologisk suverænitet, sikkerhed 

og demokrati fuldt ud i det arbejde, der skal sende et stærkt budskab om den fulde gennemførelse af disse love, og 

i arbejdet med at sikre, at vejledningen inden for rammerne af forordningen om kunstig intelligens tager hensyn 

til de potentielle skader, som forårsages af AI-genererede billeder, der anvendes til at nedværdige kvinder og skade 

deres omdømme, samt i arbejdet med effektivt at bekæmpe cybermobning, ulovlig hadefuld tale og kønsbaseret 

vold. 

I de senere år har vi også oplevet en eskalation i omfanget af cybermobning. Hvis jeg bliver godkendt, vil jeg støtte 

det arbejde, der udføres af kommissæren med ansvar for intergenerationel retfærdighed, ungdom, kultur og idræt, 

med henblik på at skabe sammenhæng mellem dette arbejde og ligestillingsaspektet.  

Endelig henvises de ærede medlemmer til svarene på spørgsmål 10 for så vidt angår kønsbaseret vold som en ny 

strafbar handling i EU.  

 

Spørgsmål fra Udvalget om Beskæftigelse og Sociale Anliggender 

15. Hvordan vil De som indstillet kommissær for ligestilling integrere ligestillingsspørgsmål på tværs af alle 

relevante politikområder og sikre en sammenhængende og inklusiv tilgang, f.eks. mellem de forskellige 

ligestillingsstrategier inden for Deres ansvarsområde og den nye strategi for bekæmpelse af fattigdom, 

handlingsplanen for den europæiske søjle for sociale rettigheder og den nye europæiske plan for økonomisk 

overkommelige boliger? Hvilke foranstaltninger agter De med hensyn til den nye strategi for ligestilling mellem 

mænd og kvinder at træffe for at udligne den kønsbestemte lønforskel og forskel i pensioner? Hvilke 

lovgivningsmæssige foranstaltninger agter De at træffe for at styrke kvinders stilling på arbejdspladsen og navnlig 

for at imødegå de mange ulemper, som kvinder oplever på arbejdspladsen, fordi de er mødre, hvilket EIGE også 

har omtalt? Hvordan vil strategien omhandle balancen mellem arbejdsliv og privatliv for forældre og 
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omsorgspersoner, især hvad angår tilbud om tidlig børnepasning for at lette kvinders tilbagevenden til 

arbejdsmarkedet?  

Forpligter De Dem til at ajourføre den nuværende strategi for rettigheder for personer med handicap med nye 

flagskibsinitiativer for 2025-2030, og hvilke prioriterede områder vil De fokusere på i de kommende år? Hvordan 

vil De sikre en korrekt gennemførelse af lovgivning såsom EU-handicapkortet og EU-parkeringskortet for at 

beskytte rettighederne for personer med handicap?  Hvilke andre EU-tiltag agter De i overensstemmelse med EU's 

og medlemsstaternes forpligtelser i henhold til FN's konvention om rettigheder for personer med handicap at 

iværksætte for at forbedre den sociale og økonomiske situation for personer med handicap, især for at fjerne 

hindringer for deres frie bevægelighed og deres mulighed for at opholde sig og arbejde i forskellige EU-

medlemsstater?    

Hvis jeg bliver godkendt som kommissær med ansvar for ligestilling, vil jeg sikre, at ligestilling og bekæmpelse 

af forskelsbehandling tages i betragtning på tværs af alle politikker gennem arbejdet i Taskforcen for Ligestilling 

og tætte kontakter med mine kolleger. Jeg vil arbejde for at sikre bedre ligestillingsdata, der kan styrke 

evidensgrundlaget for håndteringen af forskellige gruppers behov og bekymringer med hensyn til ligestilling. Jeg 

vil fremme gennemsigtigheden med hensyn til fremskridtene hen imod en Union med lige muligheder. Jeg vil 

styrke dialogen med aktører på nationalt, regionalt og lokalt plan og søge dialog med de berørte personer. På tværs 

af de relevante strategier vil jeg arbejde på at identificere, inddrage og foreslå foranstaltninger for personer, der 

udsættes for forskelsbehandling, f.eks. marginaliserede samfund såsom romaer, personer med handicap, ældre og 

enlige mødre. Det er i fællesskab, at vi skal fremme en Union med lige muligheder. 

Jeg vil arbejde tæt sammen med den ledende næstformand med ansvar for mennesker, færdigheder og parathed, 

som vil fremlægge en ny handlingsplan for gennemførelsen af den europæiske søjle for sociale rettigheder samt 

en EU-strategi for bekæmpelse af fattigdom, og med kommissæren med ansvar for energi og boliger, som vil 

fremlægge den første europæiske plan for økonomisk overkommelige boliger nogensinde.  

Foranstaltningerne inden for rammerne af den næste strategi for ligestilling mellem kønnene vil afhænge af 

resultatet af igangværende undersøgelser og en bred offentlig høringsproces, men det står allerede klart, at vi har 

brug for yderligere tiltag for at tackle kønsskævhederne på arbejdsmarkedet. Jeg har redegjort nærmere for min 

holdning til kønsbestemte lønforskelle og forskellene i pensioner som svar på spørgsmål 13.  

De ulemper, som kvinder oplever i forbindelse med indtjening, fordi de er mødre, er ganske enkelt urimelige.  

Grundlaget er den forudindtagethed og forskelsbehandling, som mødre ofte udsættes for af deres arbejdsgivere. 

For at imødegå dette vil jeg yderligere bekæmpe skadelige kønsstereotyper og samarbejde med ligestillingsorganer 

og arbejdstilsyn om at imødegå forskelsbehandling af mødre på arbejdspladsen – men også af fædre, der ønsker at 

tage familieorlov. Vi har en stærk retlig ramme, og jeg vil se nærmere på at sikre en effektiv gennemførelse i alle 

medlemsstater. Med henblik på håndteringen af den ulige fordeling af ulønnet arbejde og spørgsmålet om omsorg 

vil jeg sikre, at medlemsstaterne fuldt ud og effektivt gennemfører direktivet om balance mellem arbejdsliv og 

privatliv og følger op på henstillingen om førskoleundervisning og børnepasning. Jeg vil samarbejde med den 

ledende næstformand med ansvar for mennesker, færdigheder og parathed for at tilskynde medlemsstaterne til at 

forbedre tilgængeligheden og kvaliteten af plejetjenester (også for langtidspleje), herunder gennem EU-

finansiering. 

Som anført i svaret på spørgsmål 13 har jeg til hensigt at bygge videre på og videreudvikle de initiativer, som det 

nuværende kollegium har foreslået, for at afhjælpe de resterende mangler og bidrage til et Europa uden barrierer 

for personer med handicap. Dette omfatter arbejdet med gennemførelsen af FN's konvention om rettigheder for 

personer med handicap. De vigtigste prioriteter vil fortsat være beskæftigelse, en uafhængig tilværelse, 

tilgængelighed og integration af handicaphensyn på tværs af alle politikområder.      

Jeg vil sætte målrettet ind for at støtte en korrekt gennemførelse af de nye direktiver om EU-handicapkortet og 

EU-parkeringskortet.  Jeg vil samarbejde med medlemsstaterne for at støtte deres bestræbelser under hele 

gennemførelsesprocessen i de næste toethalvt år. Jeg vil også sikre, at der udarbejdes delegerede retsakter og 

gennemførelsesretsakter, så den retlige ramme bliver fuldstændig, og det bliver muligt at indføre kortene på 

nationalt plan. Der skal især vedtages en delegeret retsakt, der fastsætter digitale funktioner for de fysiske kort, og 

den skal vedtages senest et år efter direktivets ikrafttræden. 

Spørgsmål fra Underudvalget om Folkesundhed 

16. En af Deres opgaver er at udarbejde en ny strategi til støtte for medicinske modforanstaltninger mod trusler 

mod folkesundheden. I den forbindelse spiller manglen på europæisk strategisk autonomi og den nuværende 
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overdrevne afhængighed af import af aktive stoffer til fremstilling af lægemidler en afgørende rolle. Det er vigtigt 

at oprette en robust mekanisme, der støtter produktionen af aktive stoffer til fremstilling af lægemidler og 

prismæssigt overkommelige og tilgængelige færdige lægemidler til patienter i Europa. Dette vil ikke blot vise sig 

at være afgørende, hvis vi skulle blive ramt af en pandemi igen, men vil være af afgørende betydning for 

forebyggelsen og behandlingen af sygdomme i Europa generelt, både almindelige og sjældne sygdomme. Kan De 

på den baggrund skitsere Deres strategi for at øge beredskabet over for sundhedsudfordringer, også under 

hensyntagen til global solidaritet? I Deres svar bedes De navnlig berøre samarbejdsinfrastrukturen i og uden for 

Unionen, hvordan der kan opnås en robust mekanisme for produktion, udvikling og tilgængelighed af kritiske 

lægemidler og ingredienser, og hvordan man kan mindske EU's afhængighed af udenlandske udbydere og sikre 

finansiering af folkesundhedspolitikken, herunder gennem EU's sundhedsprogram. 

 

Hvis jeg bliver godkendt som kommissær, vil jeg lægge stor vægt på internationalt samarbejde sammen med 

kommissæren med ansvar for internationale partnerskaber og kommissæren med ansvar for sundhed og 

dyrevelfærd, da globale sundhedskriser kræver globalt samarbejde og solidaritet.  

Kommissionen arbejder allerede ud fra denne tankegang og arbejder tæt sammen med internationale partnere og 

tredjelande. Disse partnerskaber blev sat på prøve i sommer, da det afrikanske kontinent oplevede udbruddet af en 

mere alvorlig variant af Mpox, der spredte sig over flere lande og var årsag til dødsfald i de mest sårbare grupper. 

Med udgangspunkt i det samarbejde, der er blevet udviklet i de seneste år, var vi de første, der leverede vacciner 

på stedet i Den Demokratiske Republik Congo, hvilket skete inden for to uger efter 

Verdenssundhedsorganisationens erklæring af en folkesundhedsmæssig krisesituation af international betydning, 

og som gjorde det muligt at indlede vaccinationskampagner umiddelbart derefter. Dette ville ikke have været 

muligt uden de tillidsrelationer, der er blevet etableret siden covid-19-pandemien og den styrkede ramme for 

grænseoverskridende sundhedstrusler, herunder oprettelsen af HERA. I den forbindelse tog Kommissionen også 

hensyn til og støttede delingen af vacciner doneret af medlemsstaterne. Takket være Team Europe-tilgangen er vi 

i dag en førende partner i indsatsen mod udbruddet.  

Hvis jeg bliver godkendt, vil jeg støtte kommissæren med ansvar for sundhed og dyrevelfærd i hans arbejde med 

den planlagte pandemiaftale, som skal forbedre forebyggelsen, beredskabet og indsatsen over for fremtidige 

pandemier på globalt plan. Jeg vil også arbejde sammen med kommissæren med ansvar for internationale 

partnerskaber for at styrke Global Gateway. Investeringerne bør ikke kun fokusere på Den Europæiske Union, de 

bør også hjælpe vores globale partnere med at udvikle deres egen modstandsdygtige produktionskapacitet. 

Eksisterende initiativer såsom Team Europe-flagskibsinitiativet om fremstilling af og adgang til vacciner, 

lægemidler og sundhedsteknologier i Afrika vil blive videreført og vil tjene som en nyttig model for styrkelse af 

kapaciteten i lav- og mellemindkomstlande.  

For at støtte indkøb og donationer er det samtidig nødvendigt, at der er adgang til medicinske modforanstaltninger. 

Som covid-19-pandemien har vist, kan manglende reservekapacitet til produktion og forsyning, komplekse globale 

værdikæder for produktion og distribution af lægemidler samt manglende diversificering af kilderne til 

afhængighed fra tredjelande hurtigt resultere i mangel på væsentlige medicinske modforanstaltninger. Jeg mener 

derfor, at Den Europæiske Union fortsat bør investere i at være mere uafhængig med hensyn til fremstilling af 

kritiske medicinske modforanstaltninger. Hvis jeg bliver godkendt, vil jeg støtte kommissæren med ansvar for 

sundhed og dyrevelfærd i udarbejdelsen af en retsakt om kritiske lægemidler, der har til formål at styrke vores 

forsyningskæders modstandsdygtighed og mindske afhængigheden af kritiske lægemidler og deres ingredienser 

fra lande uden for EU.  

Det er hensigten, at den nye strategi for medicinske modforanstaltninger, som den tiltrædende formand har bedt 

mig om at udarbejde, skal omfatte lægemidler, vacciner, diagnostik, medicinsk udstyr og værnemidler. I strategien 

vil der blive foreslået en helhedsorienteret tilgang, der omfatter trusselsvurdering, støtte til forskning i og udvikling 

af nye prototyper og produkter, opskalering af produktionen i krisetider og lageropbygning af sådanne kritiske 

produkter. Som led i arbejdet med at forberede os på kemiske, biologiske, radiologiske og nukleare trusler (CBRN) 

og på grundlag af en bredere lageropbygningsstrategi vil der i den forbindelse blive arbejdet med værktøjer som 

fælles indkøb og lageropbygning. 

En sådan strategi kan kun skabe virkninger i praksis, hvis der følges en koordineret tilgang, og der anvendes en 

udvidet EU-værktøjskasse med relevante politiske instrumenter. Jeg sætter min lid til Europa-Parlamentets og 

Rådets støtte til at gennemføre dette. 

 


